
Acta del Ple

Identificació de la sessió

Sessió: PLE EXTRAORDINARI DEL DIA 31 D'AGOST DE 2020
Ens: Ajuntament de Riudoms

PleÒrgan: 
ExtraordinàriaCaràcter: 

Sergi Pedret LlauradoPresident/a: 
M.Carme Alcoverro BeltranSecretari/ària: 

31 d'agost de 2020Dia: 
19:00Hora d'inici: 

20:26Hora de finalització: 
Sessió telemàticaLloc: 

Assistents:

Sra. Núria Mas Folch (JUNTS)
Sra. Inmaculada Beatriz Parra Hipólito (JUNTS)
Sra. Judit Albesa Fontgivell (JUNTS)
Sr. Jordi Domingo Ferré (JUNTS)
Sr. Josep M. Bages Virgili (JUNTS)
Sra. Verònica Torres Ferrant (JUNTS)
Sr. Ricard Gili Ferré (ERC-AM)
Sra. Carme Cros Garrido (ERC-AM)
Sra. Maria Teresa Basora Gallisà (ERC-AM)
Sr. Arnau Salvat López (ERC-AM)
Sr. Enric Jódar Ciurana (CUP-AMUNT)
Sr. Jose Manuel Hernández Pérez (PSC-CP)

ACORDS

LECTURA I APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR DEL DIA 29
 DE JUNY DE 2020

PLE EXTRAORDINARI DEL DIA 29 DE JUNY DE 20201. 

El Sr. Alcalde pregunta al regidors el següent: «No sé si hi ha cap aclariment sobre aquesta
acta per part d’algun dels regidors que hi van ser presents. Voleu fer cap comentari? Doncs
passem a la votació d’aquesta acta»

Per disposar tots els presents d'una fotocòpia de l'esborrany de l'acta de la sessió plenària del
dia 29 de juny de 2020, se n'omet la lectura i s'acorda, per unanimitat, aprovar el contingut de
l'acta.
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DONAR COMPTE DE L'APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST DE
 L'EXERCICI 2019

DACIÓ DE COMPTE DELS DECRETS DE LA PRESIDÈNCIA DEL NÚM. 880 AL NÚM. 8802. 
DE 2020

El Sr. Alcalde explica el següent: «El segon punt de l’ordre del dia és una dació de compte que
per llei s’ha de fer en el plenari següent un cop s’ha signat el decret. Aquest decret és el 880,
que és donar compte de l’aprovació de la liquidació de l’any 2019»
 
A continuació el Sr. Alcalde dóna la paraula als portaveus dels grups municipals per si volen fer
alguna intervenció. I no havent-hi cap intervenció, es passa a donar compte al Ple de l’
Ajuntament.

Es dóna compte al Ple de l’Ajuntament de la Resolució de l’Alcaldia núm. 2020-00880, de data
28 de juliol de 2020, d’aprovació de la liquidació del pressupost de l’any 2019, el text literal de
la qual és el que segueix a continuació, i l'annex de la qual és el que consta en el següent
enllaç:
https://egovern.altanet.org/sgra-web/#/administracions/4312990004/decrets/registre/2020-
0000880/show

"Expedient: 4312990004-2020-0002070
Òrgan competent: Alcalde
 
DECRET
 
Aprovació liquidació pressupost exercici de 2019
 
Fets
 
1. La Unitat gestora d'Hisenda ha informat de la necessitat de tramitar l’expedient de la
liquidació de l’exercici 2019.

2. L’alcaldia ha resolt iniciar l’expedient d’aprovació de la liquidació així com encarregar a la
intervenció l’emissió dels informes corresponents.

3. La intervenció ha emès informes en relació als resultats pressupostaris de la liquidació del
pressupost, al compliment dels objectius que estableix la Llei d’ Estabilitat pressupostària i
sostenibilitat financera i l’estat de les inversions financerament sostenibles.

4. Elaborada la liquidació del pressupost de l'exercici 2019 a 31 de desembre del mateix
exercici, s'obté el següent resultat (annex 1)
 
Fonaments de dret
 
1. L’article 191 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós
de la Llei reguladora de les hisendes locals, i l’article 89 del Reial decret 500/1990, de 20 d’
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abril, disposen que el pressupost de l’exercici es liquidarà en relació a la recaptació de drets i al
pagament d’obligacions al 31 de desembre de l’any natural corresponent, quedant a càrrec de
la tresoreria local els ingressos i pagaments pendents.

2. L’article 93.1 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, estableix que la liquidació del
pressupost posa de manifest diversos aspectes:

Respecte al pressupost de despeses i per a cada partida pressupostària: els crèdits
inicials, les modificacions i els crèdits definitius, les despeses  autoritzades i
compromeses, les obligacions reconegudes, els pagaments ordenats i els realitzats.
Respecte al pressupost d’ingressos, i per a cada concepte: les previsions inicials, les
seves modificacions i les previsions definitives, els drets reconeguts i anul·lats, així com
la recaptació neta.

 
3. L’article 93.2 del RD 500/1990 determina que, com a conseqüència de la liquidació del
pressupost, s’hauran de determinar els drets pendents de cobrament i les obligacions pendents
de pagament el 31 de desembre, el resultat pressupostari de l’exercici, els romanents de crèdit
i el romanent de tresoreria per a despeses generals.

4. L’article 165.1 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós
de la Llei reguladora de les hisendes locals, estableix que el pressupost general atendrà el
compliment del principi d’estabilitat.

5. L’article 21 de la LOEPSF, estableix que les entitats locals que no hagin assolit l’objectiu d’
estabilitat pressupostària estaran obligades a formular i aprovar un pla econòmic financer
durant l'any en curs i el següent.

6. Atesa la nova redacció de l'art. 32 de la LOEPSF, que regula la norma general del destí del
superàvit pressupostari, en el cas que la liquidació del pressupost posi de manifest un superàvit
pressupostari, aquest es destinarà a reduir el nivell d'endeutament net, sempre amb el límit del
volum d'endeutament si aquest fos inferior a l'import del superàvit a destinar a la reducció del
deute, tenint en compte la nova disposició addicional sexta de la LOEPSF, on es regulen les
regles especials per aquesta distribució i destí del superàvit.

7. D’altra banda, l’art.15.3 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per la qual es
desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes a la Llei Orgànica 2
/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, estableix que, abans
del 31 de març de l’any següent a l’exercici en què es refereixen les liquidacions s’hauran de
remetre els pressupostos liquidats i els comptes anuals formulats pels subjectes i entitats
sotmesos al Pla General de Comptabilitat d’Empreses o a les seves adaptacions sectorials,
amb els seus annexos i estats complementaris; les obligacions davant tercers, vençudes,
líquides, exigibles no imputades a pressupost; la situació a 31 de desembre de l’exercici
anterior del deute viu, inclosos els quadres d’amortització; la informació que permet relacionar
el saldo resultant dels ingressos i despeses del Pressupost amb la capacitat o necessitat de
finançament, calculada conforme a les normes del Sistema Europeu de Comptes i l’informe de
la intervenció d’avaluació del compliment de l’objectiu d’estabilitat, de la regla de la despesa i
del límit del deute.

Transcripció de l'acta número 2020-0000007 de l'òrgan de l'ens Ajuntament de Riudoms signada per: Maria Carmen Alcoverro Beltran - DNI *** (SIG), Sergi

Pedret Llauradó - DNI *** (SIG) en data: 27/10/2020, 28/10/2020A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
5
0
F
D
6
2
4
5
4
E
6
9
4
F
C
D
9
7
A
8
3
D
B
B
3
5
9
A
4
B
3
1
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
0
5
/
1
2
/
2
0
2
3
 
a
 
l
e
s
 
1
2
:
4
3
:
3
6

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
Actuacio Automatitzada Secretaria el dia 21/12/2020 a les 23:46:45



8. S'ha complert el que estableixen els articles 92 a 105 del RD 500/1990, de 20 d'abril, segons
el qual es desenvolupa la Llei d’hisendes locals, en matèria de pressupostos.

9. L’article 32 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat pressupostària i sostenibilitat
financera (LOEPSF, en endavant) estableix que si la liquidació se situa en superàvit, aquest es
destinarà a reduir el nivell d’endeutament net.

10. La disposició addicional sisena de la LOEPSF estableix que si les corporacions locals
compleixen amb els nivells d’endeutament que fixa la legislació reguladora de les Hisendes
locals en matèria d’autoritzacions d’operacions d’endeutament, ha liquidat l’exercici anterior
amb capacitat de finançament i romanent de tresoreria per a despeses generals positiu i el seu
període mig de pagament no supera el valor de 30, podran destinar l’import del superàvit un
cop deduïdes, si escau, les despeses pendents d’aplicar a pressupost, a finançar inversions
financerament sostenibles amb el límit de la previsió de la capacitat de finançament de l’
exercici següent.

11. La disposició addicional setzena del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’
aprova el Text refós de la Llei reguladora de les Hisendes locals estableix que anualment,
conjuntament amb la liquidació del pressupost, es donarà compte al Ple de l’entitat local i es
publicarà al portal web el grau de compliment dels criteris establerts a la memòria econòmica
de la inversió així com del seu grau d’execució.

12. L'article 28 de Llei 19/2013, de 9 de desembre, de Transparència, accés a la Informació
Pública i Bon Govern, estableix que, constitueix infracció molt greu en matèria de gestió
pressupostària:

La no presentació o la falta d'engegada en termini del pla economicofinancer o del pla
de reequilibri de conformitat amb l'article 23 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril.
L'incompliment de les obligacions de publicació o de subministrament d'informació
previstes en la normativa pressupostària i economicofinancera, sempre que en aquest
últim cas s'hagués formulat requeriment.
La falta de justificació de la desviació, o quan així se li hagi requerit la falta d'inclusió de
noves mesures en el pla economicofinancer o en el pla de reequilibri d'acord amb
l'article 24.3 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril.
La no adopció de les mesures previstes en els plans economicofinancers i de reequilibri,
segons correspongui, previstos en els articles 21 i 22 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27
d'abril.

 
En conseqüència, RESOLC:
 
1. Aprovar la liquidació del pressupost de l’exercici de 2019.
2. Elaborar i aprovar un pla econòmic financer formulat per l'any en curs i el següent per
corregir el desequilibri.
3. Donar compte al Ple de l’aprovació de la liquidació en la primera sessió que se celebri.
4. Trametre la liquidació al Departament de Governació de la Generalitat de Catalunya i al
Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques.
5. Publicar a la web de la corporació l’estat de les inversions financerament sostenibles.
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Règim de recursos:
 
Contra la present resolució, per tractar-se d’un acte administratiu de tràmit no qualificat, no
procedeix la interposició de cap tipus de recurs
Sergi Pedret Llauradó, Alcalde"
 
El Ple en queda assabentat.

APROVACIÓ DE LA 2a MODIFICACIÓ DE CRÈDITS DEL PRESSUPOST DE
 L'AJUNTAMENT DE L'EXERCICI DE 2020

PROPOSTA DE DICTAMEN 2ª MODIFICACIÓ DE CRÈDITS DEL PRESSUPOST DE L’3. 
EXERCICI 2020, MITJANÇANT CRÈDIT EXTRAORDINARI, SUPLEMENT DE CRÈDIT I
GENERACIÓ DE CRÈDITS.

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo, regidor d’Hisenda, perquè faci l’exposició d’
aquest punt.
 
El Sr. Jordi Domingo fa la següent intervenció: «Tal com ja es va exposar en la Comissió
Informativa d’Hisenda, aquesta proposta modificació ve de la necessitat que hi ha de dotar
partides noves i d’incrementar algunes que ja estaven en el pressupost inicial i tenien un crèdit
insuficient per a les despeses que portem en l’exercici. Lògicament, per a mantenir l’equilibri
pressupostari hi ha una proposta també de finançament, ja sigui amb crèdits nous, amb
transferències de crèdit d’unes partides a altres, o de proposta de rebaixa de crèdits, que ara
comentaré breument.
 
La primera partida que hi ha com a increment de despesa, com no podia ser d’una altra
manera, és a causa de l’adquisició de mitjans de prevenció d’EPIs per la COVID-19 que hem
hagut de fer durant aquest període. Bàsicament són les caretes, els guants i el gel
hidroalcohòlic, tant per al personal com per al que s’ha lliurat als comerços. Aquesta partida
augmenta 64.000 euros i no estava dotada perquè inicialment no estava prevista. Una bona
part d’ella ja s’ha gastat i hi haurà un romanent per a noves despeses que encara hi ha
previstes d’aquí a final d’any. Podria ser que no fos suficient i, per tant, ens podem veure
obligats a incrementar-la posteriorment. També la següent que hi ha dels equips de processos
informàtics ha vingut motivat per poder dotar el sistema informàtic de l’Ajuntament, per a poder
fer teletreball (aplicacions com les que estem fent servir en aquest moment). Aquesta és una
partida no prevista i, per tant, totalment nova. Després hi ha una sèrie de partides dels nous
edificis que en el seu moment no es va pressupostar i que té un pressupost previst de 17.000
euros. Com ja vam aprovar en les bases, està previst atorgar subvencions als comerços i
empresaris i poder reactivar la part econòmica, i que són 45.000 € i també és una partida nova.
Hi ha una petita partida per obres de pavimentació de camins que estan compensades per una
subvenció que hi ha demanada al Consell Comarcal per a dur-ho a terme. També hi ha una
sèrie de partides de suplements de crèdit que són aquelles que comentava al començament i
tenen un pressupost inicial que, per diferents motius, no serà suficient. Una d’elles són les
gratificacions que s’han hagut de pagar als vigilants, per més serveis que s’han fet i perquè hi
havia una sèrie de baixes que no s’han pogut cobrir oportunament a causa de la COVID-19,
cosa que s’ha allargat més del temps previst. Hi ha altres partides més específiques de
manteniment de carrers i conservació de camins per valor de 24.000 euros i també per a
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realitzar altres serveis com el de monitors de menjador, que s’ha incrementat per la variació de
la ràtio. Una altra partida significativa és la recollida d’escombraries que ha augmentat 61.000
euros. Són bàsicament dues mensualitats a fi de cobrir el desembre, ja que no van presentar la
factura a temps, i el mes de maig, que sembla que no s’havia notificat i per tant no s’havia
liquidat. La resta són partides d’ordre menor, però que són necessàries per completar el crèdit
inicial i disposar d’un crèdit suficient d’aquí al final d’any. També hi ha una ampliació d’una
partida de maquinària per la Brigada de 25.000 euros a causa d’una avaria important del toro i
se n’haurà de comprar un. Després hi ha unes relatives a interessos de demora, de 10.000
euros, ja que hem rebut sentències desfavorables de l’àmbit urbanístic que ens obliguen a
liquidar ara aquests interessos.
 
Com a finançament, com he dit en la partida de camins, s’ha sol·licitat una subvenció al Consell
Comarcal i d’altra banda hi ha la part que he comentat d’inversió en maquinària, la qual es
cobriria amb un increment del préstec que s’havia estipulat inicialment en el pressupost. Una
bona part d’aquestes noves despeses de 354.000 euros vindrien del fons de contingència que
està precisament pensat per a ser destinat quan hi ha imprevistos. Aquest havia sigut dotat en
el pressupost amb 33.271,50 € i amb aquesta proposta s’ha esgotat.
 
Després hi ha un conjunt de rebaixa de partides, com no podia ser d’una altra manera, també
relacionades amb les que s’havien previst per a la promoció cultural, despeses de joventut,
festes locals, barris i fira que ascendeix a un total de 210.000 euros. La resta es completa fins
arribar als 289.000 € que faltarien amb una rebaixa de 30.000 euros en la partida de
retribucions bàsiques del personal, i 49.500 € de les quotes de la Seguretat Social, que és
despesa pressupostada a inici d’any, i que a 30 de juny no se n’ha fet ús. Per tant, és
disponibilitat de pressupost que podem utilitzar per a dotar altres partides que ho necessiten.
 
Tot plegat, això està supervisat per Intervenció amb la seva conformitat. Per tant, es presenta
un pressupost anivellat que s’ha treballat en aquesta modificació de crèdit. També s’han fet les
verificacions pertinents quant a les ràtios que demana el sistema i l’única cosa que hi ha és que
hem incrementat la despesa global tenint en compte les inversions en 25.000 euros respecte al
pressupost que teníem inicialment. Doncs es compensaria amb un increment del crèdit
sol·licitat inicialment. Si hi ha cap pregunta al respecte... Aquí acaba la meva intervenció».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i seguidament, dóna la paraula als
portaveus dels grups municipals per si volen fer alguna intervenció.
 
A continuació, intervé el Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP-Amunt, que
manifesta el següent: «Bon dia. En primer lloc volem agrair la funcionalitat per la convocatòria
del ple a l’equip de govern perquè sabíem que hi havia intenció de fer-lo abans, però per
compatibilitzar les vacances de tothom l’hem pogut fer avui, a 31 d’agost. Per tant, agraïm la
facilitat en aquest sentit.
 
Respecte a la modificació de crèdit, nosaltres volem fer algunes reflexions més enllà del que
diuen els números. En el maig es va es va produir un retorn progressiu a l’activitat després de
setmanes de confinament. Llavors, semblava evident que l’Ajuntament, com a administració
més propera, s’havia de posar a treballar per tal de donar suport a la ciutadania, els comerços i
els empresaris del municipi. El fet és que han passat uns mesos, amb un estiu atípic i molt
diferent de com l’acostumàvem a viure els riudomencs, però l’activitat institucional ha sigut més
aviat minsa pel que fa a les actuacions de plantejament després de la primera onada de la
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COVID-19. De fet, l’única concreció que fins ara ha manifestat l’equip de govern és l’aprovació
de les bases per a la concessió d’ajuts directes als comerços, que és una de les accions que
propicien aquesta modificació de crèdit. Però malgrat tot i demanar-ho per escrit en el ple,
també ens hagués agradat tenir algunes dades econòmiques globals que parlin més enllà de la
modificació de crèdit. Encara no hem vist un informe econòmic on es detallin els ingressos i les
despeses i totes les variacions que hi puguin haver, a més d’aquesta modificació de crèdit que
es fa per qüestions del dia a dia. Tampoc s’han fet comunicacions, ni accions, ni recursos
dirigits a persones amb dificultats sòcio-econòmiques, malgrat que es va dir que la subvenció
valorada en 45.000 euros per als comerços i els empresaris no seria l’única acció. De moment,
en aquesta modificació de crèdit no en veiem d’altres i és un fet que també volem remarcar, a
més de les poques actuacions que l’Ajuntament ha fet fins ara, com una despesa addicional en
termes d’acompanyament sòcio-econòmic: per exemple, l’escola de lleure no tenia places
becades i el preu de la inscripció era el mateix que el d’altres anys. Per tant, veiem que encara
que pugui semblar redundant o fins i tot poc escaient comentar-ho, la modificació de crèdit que
es presenta avui va una mica en consonància amb el que hem vist en els darrers mesos: una
petit paràlisi institucional i que nosaltres, després d’uns mesos de veure com ha avançat tot l’
assumpte de la COVID-19, esperàvem que l’equip de govern o l’Ajuntament de Riudoms
tinguessin més propostes econòmiques relacionades amb el COVID. Ens trobem amb una
modificació de crèdit que, exceptuant l’adquisició des les EPIs i que evidentment és una partida
costosa, els equips de processos informàtics per facilitar el teletreball i les subvencions directes
a empresaris i comerciants, a banda de les baixes evidents d’activitats lúdico-festives,
valorades en 160.000 euros; la celebració de la fira que de moment està suspesa i la
contractació del personal de la brigada que no s’ha fet per motius evidents durant el període de
la pandèmia, com ja s’ha explicat, doncs més enllà d’aquí no veiem que sigui una modificació
de crèdit en temps de la COVID-19, sinó que és una modificació de crèdit que podríem trobar
en altres exercicis perquè la gran majoria de despeses corresponen a ítems de gestió del dia a
dia amb despeses fins i tot corrents. Per tant, ens ha sorprès una mica en aquests termes
veure que la modificació de crèdit no inclogui certes partides o elements addicionals per a fer
front a les dificultats sòcio-econòmiques que puguin venir.
 
Després d’aquest pròleg o valoració més qualitativa que no pas quantitativa, tenim un parell de
partides que ens han cridat una mica l’atenció: per exemple, la de l’edifici de les Escoles Velles,
que està valorada en 12.000 euros. Ens sorprèn una mica que no s’hagi tingut en compte en el
pressupost inicial i la veiem ara. També ens ha sorprès perquè hi ha 3.000 euros en reparació i
conservació d’un edifici que suposadament es va inaugurar l’any 2019. Per tant, entenem que
si hi ha cap tipus de problema hauria d’entrar en un període de garantia (suposem). Ens sobta
bastant que els préstecs rebuts a llarg termini augmentin. En aquest sentit, en el darrer ple ja
vam fer algunes preguntes sobre quines inversions es consideraven prioritàries i es volien
iniciar abans que acabés aquest any. N’hi havia diverses i això era el que generava el mig milió
d’euros de crèdit. És evident i entenem que no podrem realitzar o iniciar la majoria o una bona
part d’aquestes inversions, però no entenem perquè no es dóna de baixa aquesta partida i
encara s’incrementa amb 25.000 euros addicionals per la reparació i la inversió de la
maquinària de la brigada. La nostra impressió és que la política municipal i les accions de
govern s’han situat en un  permanent. Per tant, entenem que això en temps de lastand by
COVID-19 sigui així per una banda, però creiem que aquesta paràlisi en certa manera d’
actuacions o de modificació de pressupost una mica més a l’engròs ha de tenir en compte
altres tipus d’actuacions. Doncs pensem que realment sigui el que ens havíem proposat per a
ajudar a comerços i persones. Creiem que finalment anirem justos de temps i arribarem al final
d’any sense haver fet la gran majoria o una bona part de canvis interessants incorporar en el
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pressupost. Nosaltres no votarem en contra perquè creiem que hi ha partides que són evidents,
com les de les EPIs o les subvencions de comerços que vam votar a favor de les bases.
Tanmateix, tampoc votarem a favor perquè creiem que aquesta modificació de crèdit potser no
reflexa la totalitat de les necessitats que a hores d’ara nosaltres esperàvem veure en una
modificació de crèdit en temps de la COVID-19. En principi, si no hi ha una valoració diferent a
través de l’equip de govern amb algun tipus de raonament, de segur que ens abstindrem en la
votació d’aquest punt. Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar i dóna la paraula al Sr. Ricard Gili, portaveu
del grup municipal de l’ERC-AM.
 
El Sr. Ricard Gili intervé i manifesta el següent: «Bona tarda. Gràcies. Avui el grup d’Esquerra
no entrarem en aspectes tècnics de la modificació de crèdit, ja que aquests es van tractar en la
Comissió d’Hisenda que vam fer fa uns dies. El que farem és posar en el focus tres grans
elements polítics que es desprenen d’aquesta modificació de crèdit i que entenem que
permeten veure la manera com està actuant el govern municipal davant la situació del
coronavirus.
 
El primer element té a veure precisament amb la COVID-19. És evident que la irrupció d’
aquesta pandèmia fa necessari que l’Ajuntament s’adapti econòmicament al seu impacte. De
fet, la majoria de canvis que recull la modificació que avui es presenta respon al coronavirus. D’
una banda, trobem totes aquelles despeses que han caigut per culpa de la COVID-19, en
concret es tracta de totes aquelles activitats que s’han hagut de deixar de fer: ens referim a
festes, activitats culturals, accions de joventut, barris, fira... Tot aquest paquet que recull la
documentació que ens ha arribat implica una disminució de la despesa per part de l’Ajuntament
de 210.000 euros. L’altra cara de la moneda són les partides que s’han d’augmentar per poder
donar resposta a la COVID-19. Aquestes partides que creixen augmenten 115.000 euros.
Aquests 115.000 euros es destinen a tres coses amb les quals no només estem d’acord, sinó
que la gent ha reclamat des del primer moment de la pandèmia i per tant, hi donem suport. Es
tracta de les subvencions de comerços i empreses, de la compra de material de protecció
(EPIs) i de la compra de material informàtic que faciliti el teletreball. Com que són coses que
compartim, les vam votar a favor en el darrer ple extraordinari. Ara bé, en aquesta modificació
de crèdit que avui ens presenta el govern municipal hi ha una cosa que no apareix enlloc i són
les ajudes socials. On són les ajudes socials en aquesta modificació del pressupost? Estem
davant d’una pandèmia que deriva en crisi econòmica i per tant social, i no veiem ni una acció,
ni una per petita que sigui, destinada a donar suport als més vulnerables. I això, a parer nostre,
és realment decebedor, i encara ho és més si tenim en compte que en les diverses reunions
que hem tingut els darrers mesos entre els portaveus dels quatre partits i l’alcalde, s’ha
constatat que hi havia aquesta necessitat. Hi ha un parell de dades que voldríem posar sobre la
taula: des de l’esclat de la pandèmia, Càritas Riudoms ha vist com les peticions d’ajuda que
reben han pujat al voltant d’un 40 %; també des de l’inici de la pandèmia el març passat 84
riudomencs han perdut la feina, és a dir, que s’han quedat a l’atur. Segons les últimes dades
oficials de juliol, a Riudoms hi ha 380 persones aturades i a això cal sumar els afectats per un
ERTO que, segons les mateixes dades, són 321 persones. És a dir, entre una cosa i una altra
sumem més de 700 persones afectades a Riudoms. Per tant algunes preguntes: Perquè no s’
augmenta la dotació a Càritas? Perquè no s’amplia el conveni de Serveis Socials amb el
Consell Comarcal, que és qui té delegada aquesta competència? Perquè no es planteja fer
reforç escolar a l’alumnat que més ho necessita potser a través d’un servei de ludoteca? De fet,
com deia abans el company de la CUP, a l’escola de lleure no hem vist places becades.
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Perquè no es fan plans d’ocupació o assessorament a les persones que s’han quedat a l’atur i
els afectats per un ERTO?, sobretot en l’àmbit de les dones que acostumen a ser les primeres
damnificades en aquest tipus de crisi.
 
Volem recordar des d’ERC, que en el ple del 29 de juny passat, el nostre partit ja va reclamar l’
increment de recursos a Serveis Socials i Càritas . De fet, el gener passat (abans de l’arribada
del coronavirus) i en plena confecció dels pressupostos per a aquest 2020, ja vam instar el
govern municipal a augmentar la partida destinada a Càritas i al subministrament d’aliments.
Per tant, la necessitat ara és imperiosa. Potser el govern ens dirà que ho farà aviat i que hi farà
una altra modificació de crèdit, però la pregunta és perquè cal esperar. Les dificultats que estan
passant moltes persones hi són i no s’esperen, i per tant cal actuar d’immediat. En aquesta
modificació de crèdit és quan s’hauria d’haver actuat i no hi veiem cap acció en aquest sentit,
per petita que sigui.
 
Parlant del coronavirus i del seu impacte a Riudoms, podríem fer també dos recordatoris. Ara
és el millor moment per a elaborar una guia comercial que reculli tots els negocis de Riudoms i
això tampoc ho veiem en aquesta modificació: una guia comercial amb botigues d’alimentació,
roba, paletes, tallers d’automoció, autònoms de l’àmbit digital, perruqueries, pagesos... Amb
qualsevol altre tipus de servei. Ho vam demanar fa mesos i així ho tornem a demanar ara. No
pot ser que els mateixos riudomencs no sapiguem quins negocis i autònoms tenim al nostre
municipi. I un altre recordatori, que també ha comentat abans el company de la CUP: caldria
que el govern ens faci arribar un resum de l’impacte econòmic que la COVID-19 ha tingut sobre
les arques municipals fins a data d’avui, i també la previsió per al conjunt de tot l’any. Fixem-
nos en les xifres que hem comentat abans: d’una banda, sabem que la COVID-19 ha fet traduir
en 210.000 euros el que enguany ens gastaríem en festes, cultura o la fira; d’altra banda, fins
ara l’increment de despeses provocades per la COVID-19 és de 115.000 euros destinats a
ajudes de comerços i a compres d’EPIs.
 
Tanmateix, no s’ha explicat quin és l’impacte de la derogació temporal de la taxa de recollida
de residus comercials ni de la taxa de terrasses, i tampoc sabem l’impacte que ha tingut la
COVID-19 en la gestió econòmica de la llar d’infants i l’escola de música. I a això encara
faltaria afegir que l’Ajuntament de Riudoms podrà beneficiar-se de fins 77.000 euros en ajudes
de la Diputació per fer front al coronavirus. Per tot plegat, per tant, per rigor, per transparència i
per responsabilitat considerem que el govern hauria de compartir aquesta informació amb el
conjunt de grups polítics d’aquest Ajuntament.
 
Deia al començament de la meva intervenció que des d’Esquerra ens agradaria focalitzar-nos
en tres elements de la modificació de crèdit que avui planteja el govern municipal. El primer és
el que hem explicat: és el que està centrat en el coronavirus i en aquesta inexistent aposta
social. Passem ara al segon, que serà força més breu, i és un segon element molt senzill. En
aquesta modificació trobem elements que evidencien falta de previsió a l’hora de fer el
pressupost de l’Ajuntament per a aquest 2020. Per a ser concrets, ens referim als 12.000 euros
destinats a l’edifici de les Escoles Velles en partides de manteniment, electricitat, gas, neteja,
seguretat... Són 12.000 euros que han aparegut ara, de sobte, en ple mes d’agost. No em
sembla pas malament que es destinin 12.000 euros a les Escoles Velles si són necessaris,
però el que em sorprèn és que aquestes despeses que són estructurals, és a dir, que són
perfectament previsibles al principi d’any apareguin en una modificació de crèdit en ple mes d’
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agost, i en canvi no es tinguessin en compte el gener passat, que és quan es va presentar el
pressupost per a aquest 2020. Entenem que un descuit pot passar a tothom, però un descuit de
12.000 euros és més que un descuit. És falta de previsió.
 
I per acabar la nostra exposició sobre la modificació de crèdit que avui es presenta, ens volem
referir a un tercer element: en concret a la manera com s’ha fet aquesta modificació, amb qui s’
ha comptat i amb qui no s’ha comptat. Per fer-ho, hem recordat tres coses. La primera és que,
des de l’inici de la crisi del coronavirus, els regidors d’Esquerra ens hem posat a disposició de
Riudoms (així ho vam traslladar al govern municipal i en particular a l’alcalde). Ens sentim
especialment orgullosos de comptar entre els 13 regidors de l’Ajuntament amb una metgessa,
la Teresa Basora, i una treballadora social, la Carme Cros. La segona cosa és que cal recordar
que, quan el gener passat es va presentar el pressupost de l’Ajuntament per aquest 2020,
Esquerra va presentar un seguit de propostes de millora en forma d’al·legacions. El govern les
va rebutjar i no les va voler ni debatre. Va argumentar que per una qüestió tècnica això no era
possible, un argument que no compartíem i que no compartim. Davant la insistència d’
Esquerra, l’alcalde en aquell moment es va comprometre a debatre amb els diversos grups
futurs canvis en el pressupost. Literalment ens va dir en el ple del 30 de gener d’aquest any (i
llegeixo textualment de l’acta d’aquell dia): «que en volen fer de debat, fem-lo; que en volen
parlar, parlem-ne, però parlem quan toqui i on toqui». I la tercera i última cosa és que cal
recordar que en un dels vídeos que el govern municipal ha publicat durant les setmanes més
intenses de la COVID-19, l’alcalde ha insistit literalment que hem de fer la feina entre totes i tots
i la regidora de Salut ha assegurat que l’hem de fer tots junts. Doncs bé, malgrat que des d’
Esquerra ens hem ofert des del primer dia de la COVID-19 però també ho hem fet des del
primer dia d’aquest mandat, malgrat que l’alcalde es va comprometre a seure i a parlar sobre el
pressupost i malgrat que aquest govern afirma que vol fer les coses entre tots, avui arribem
aquí i de tot això res de res. No han comptat amb nosaltres durant la gestió de la COVID-19,
han rebutjat l’oferiment d’una metgessa i d’una treballadora social (és incomprensible i volem
deixar-ho molt clar) i tampoc han comptat amb nosaltres per a plantejar aquesta modificació del
pressupost. Té majoria absoluta aquest govern, sí, és clar, però anar a la seva actuant en
solitari no creiem que sigui el millor. En resum, avui el govern municipal ens planteja uns canvis
en el pressupost que són necessaris però clarament insuficients. D’una banda, arran del
coronavirus es retallen 210.000 euros en festes, cultura i la fira; d’altra banda, es destinen
115.000 euros a subvencions d’empreses i comerços, i també a la compra de material de
protecció. Tot això, ho veiem amb bons ulls, que quedi clar. De fet, ho hem reclamat des del
primer moment d’aquesta crisi. Ara bé, on són les ajudes socials en aquesta modificació del
pressupost? No n’hi ha ni una de nova. Per culpa de la COVID-19, 84 riudomencs s’han quedat
a l’atur. També tenim 320 persones que treballen a Riudoms afectades per un ERTO i Càritas
té un 40 % més de peticions d’ajuda de famílies que no arriben al final de mes. Davant de tot
aquest escenari vostès no dediquen ni un euro més a Càritas, ni a Serveis Socials, ni a plans d’
ocupació. Què falta que passi més perquè ho facin? I una altra cosa: aquest govern diu
literalment que per sortir de la crisi «hem de fer la feina entre tots». Això ha afirmat textualment
l’alcalde, però a l’hora de la veritat d’això res de res, malgrat els oferiments d’Esquerra, malgrat
que en aquest Ajuntament tenim una regidora que és metgessa i una altra que és treballadora
social que s’han posat a disposició del govern per fer front a la COVID-19. Malgrat tot això,
vostès han anat a la seva, s’ho han fet sols i això no és el millor per a Riudoms. Per tot plegat,
no podem votar a favor d’aquests canvis. El que sí que farem per responsabilitat és una
abstenció i que quedi clar: les regidores i els regidors d’Esquerra seguim on hem estat des del
primer dia a disposició de Riudoms. Moltíssimes gràcies».
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El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Ricard Gili, i dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo,
per donar resposta a les intervencions dels portaveus.
 
El Sr. Jordi Domingo intervé i fa la següent explicació: «Gràcies. És evident que començo pels
comentaris seguint l’ordre que hi hagut d’intervencions. La CUP ha comentat que perquè hi
havia unes dotacions en unes partides. Falta de previsió? Doncs no. Descuit? Sí, perquè no
existia una despesa anterior i es va preveure quan va ser el moment. S’ha de reconèixer.
Perquè surt ara i no ha sortit abans? Perquè és la primera modificació de crèdit que estem fent
en l’exercici de 2020. La primera, que estan dient que és la segona, és automàtica i és la
incorporació dels romanents de les inversions perquè no quedin aturats. Per tant, la primera
que presentem a causa de tot el que hi ha hagut és aquesta i per això es presenta ara. És per
esmenar un descuit que hi va haver. No hi constava. Som humans. Evidentment tothom que
treballa es pot equivocar i pot tenir un descuit. D’altra banda, s’ha comentat el dels crèdits. És
evident que ara estan fent una modificació de crèdit i probablement n’haurem de fer una altra.
Ja ho vaig dir en la comissió informativa perquè en aquests moments estem intentant resoldre
una sèrie de partides i evidentment falta decidir quines inversions es podran dur a terme o s’
hauran de suprimir. Llavors, serà el moment de retallar o rebaixar el que sigui quant al crèdit.
També volem comentar que quan diu «manteniment de les Escoles Velles i això hauria d’entrar
en garantia»... Doncs evidentment tot el que siguin garanties s’ha dit. Només que hi hagi
alguna cosa que no té res a veure amb les garanties sinó que és un desperfecte que s’ha
produït pel mal ús, doncs ha de tenir una partida. Que hi hagi 3.000 euros no vol dir que siguin
per a gastar. Vol dir que estan per a atendre quan hi hagi alguna necessitat.
 
Continuem i, si em deixo qualsevol cosa, ja m’ho recordareu. Es diu que no s’ha tingut en
compte cap ajut de caire social. Evidentment, cal tenir en compte quines competències té l’
Ajuntament en qüestions socials: estan limitades i estan cedides al Consell Comarcal. A través
d’aquí hem consultat si feia falta i en cap moment s’ha dit que haguéssim de dotar de més
partides, ni el Consell Comarcal ni a Càritas. Per tant, tindran aquestes raons (no ho posem en
dubte). Però, si cal fer-ho, ho farem. Tanmateix no s’ha comés, sinó que s’ha consultat
prèviament per saber quines necessitats hi havia i, si haguessin sigut, hi serien. D’altra banda,
hi ha 321 persones amb ERTO i 384 a l’atur. Evidentment aquí no tenim competències. Podem
ajudar i, de fet, si no recordo malament (jo no porto aquest assumpte), des que va començar la
COVID-19 hi ha un assessorament a la llar de jubilats per a totes aquelles persones que
necessitin fer un currículum i buscar feina. Llavors, hi ha una sèrie de coses que no han de
sortir en la modificació de crèdit, perquè o bé ja estan contemplades i hi ha la dotació
pressupostària. I sinó ens diuen res al contrari, doncs pensem que és suficient. En un moment
s’ha recordat que hi hauria d’haver una guia comercial i com és que no s’ha fet. Doncs tampoc
forma part d’aquesta modificació de crèdit. Hi ha una dotació per a tota la qüestió comercial que
s’està utilitzant. Per tant, en aquests moments no cal incorporar-hi ni destinar-hi més recursos.
Si més endavant fa falta, doncs ja s’hi destinaran. És cert que també heu demanat una
valoració de l’impacte de la COVID-19 en les arques municipals. Durant tot aquest temps ens
hem dedicat a altres necessitats o urgències, com han sigut les modificacions d’ordenances,
tancar l’exercici de 2018 i l’exercici de 2019. Els recursos que tenim són els que tenim. No hi ha
hagut encara temps suficient com per poder fer una valoració o un estudi. Tenim dades prou
avançades però no per poder-les presentar de forma definitiva, i a més, són dades que en certs
moments poden canviar. També s’ha parlat dels ajuts de la Diputació. Molt bé, sí senyor, han
sortit i s’hi està treballant, s’estan dotant i s’hi està presentant la documentació, però han sortit
el mes d’agost, fa res. Per tant, ho hi ha hagut temps material per a poder-ho fer. Quan siguin,
això es reflectirà. Tanmateix, mentre no ho tinguem aquí no es pot posar res que encara no
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sabem si passarà o no passarà, si es dotarà o no es dotarà. Parlem de 77.000 euros com una
cosa segura. No tenim clar si aquests 77.000 euros seran segurs. L’altra cosa és reiterar el
mateix... S’han presentat aquí les rebaixes d’aquelles partides que ja teníem clar que no es
gastarien i que no s’han gastat fins al moment de tancar els números i aquests tampoc es
tanquen avui mateix. Això fa pràcticament un mes que està fet. Llavors, la situació ha
evolucionat i continuarà evolucionant en un sentit o altre, i és evident que ens tocarà fer de
segur una altra modificació de crèdit en què calgui reajustar ingressos, despeses o el que faci
falta. Per tant, hem fet en aquests moments el que era urgent, que teníem a l’abast i coneixíem.
Del que encara no tenim coneixement és evident que no podem plasmar d’una manera
concreta com aquí demaneu. Altra cosa són les bones intencions, el propòsit i demés. Bé, fins
aquí la meva intervenció. Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i dóna la paraula als portaveus dels grups
municipals per si volen donar alguna resposta.
 
A continuació intervé el Sr. Enric Jódar que manifesta el següent: «En primer lloc, vull agrair els
aclariments. Sí que és cert que, si hi ha una partida de 3.000 euros, no hi ha un motiu perquè
es gasti. Estem totalment d’acord i això sí que és una previsió. Per tant, els dubtes estan
aclarits. Respecte a les propostes que s’han comentat i han sortit, hi ha coses que hem
comentat tots els grups municipals durant els mesos de març, abril i maig. No són propostes
que surtin avui, no són propostes que l’oposició i l’equip de govern estiguin pensant avui per
primera vegada. Són propostes que s’han posat damunt de la taula diverses vegades en
reunions. La CUP també ha demanat, fins i tot, crear una comissió informativa de seguiment de
totes aquestes propostes o tot el relacionat amb la COVID-19. No ha sigut així i això també
està relacionat amb el que dèiem abans d’aquest  institucional que estem mantenint (fastand by
quatre mesos de l’aturada institucional). De segur que se segueix fent el dia a dia perquè és
evident que el poble no para. L’equip de govern està fins al damunt, però és evident que en
aquest temps no s’han fet o no s’han dut a terme totes les propostes que nosaltres pensàvem
que s’haurien de dur a terme després del confinament, perquè la sintonia que teníem amb l’
equip de govern i amb la resta de grups quan va acabar la fase de confinament va ser que
havíem de començar a treballar en diversos aspectes que eren evidents. Aquesta modificació
de crèdit no ho reflexa. El regidor d’Hisenda diu que s’ha parlat amb el Consell Comarcal i que
ha dit que no hi ha aquestes necessitats i que no cal incrementar algunes despeses. A mi em
sobta que, en el moment que estem vivint i amb tota la herència que tenim des de la crisi 2008-
2011, el Consell Comarcal (governat amb els mateixos colors polítics que aquí) no vegi un
problema d’habitatge i d’ocupació, es necessiten més recursos per a Serveis Socials... És una
cosa en què fins i tot podria tenir competències l’Ajuntament. Tampoc s’ha plantejat... No ho sé,
perquè ho vam presentar com a proposta i tampoc en sabem res... Una campanya d’
estigmatització contra la pobresa, perquè la gent que ha hagut d’anar a Càritas o Serveis
Socials per primera vegada no se senti estigmatitzada per la societat. Això també és una cosa
que pot fer l’Ajuntament i, si no ho pot fer l’Ajuntament, de segur que podria fer-ho el Consell
Comarcal. Em sobta que totes aquestes coses, que el Consell Comarcal diu que no són
necessàries, que res d’això, que no cal ampliar més recursos per part dels ajuntaments al
Consell Comarcal, ni el Consell Comarcal n’ha de dotar més. És a dir, estem tots perfectes?
Des de la crisi que arrosseguem de 2008 i ara amb una pandèmia, i resulta que el Consell
Comarcal ens ha dit que no és necessari incrementar recursos en forma de dotació social d’
habitatge i ocupació. De segur que la notícia és aquesta: veure com una institució que té
competències per fer tot el que l’Ajuntament diu que no pot fer, ens diu que tot això no és
necessari perquè els recursos ja estan coberts, no es pot arribar a més... Sincerament, em

Transcripció de l'acta número 2020-0000007 de l'òrgan de l'ens Ajuntament de Riudoms signada per: Maria Carmen Alcoverro Beltran - DNI *** (SIG), Sergi

Pedret Llauradó - DNI *** (SIG) en data: 27/10/2020, 28/10/2020A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
5
0
F
D
6
2
4
5
4
E
6
9
4
F
C
D
9
7
A
8
3
D
B
B
3
5
9
A
4
B
3
1
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
0
5
/
1
2
/
2
0
2
3
 
a
 
l
e
s
 
1
2
:
4
3
:
3
6

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
Actuacio Automatitzada Secretaria el dia 21/12/2020 a les 23:46:45



sorprèn que s’hagi fet aquesta afirmació perquè, si és així, el Consell Comarcal té un problema
i sinó el problema el tenim a l’Ajuntament de Riudoms. Dubto moltíssim i em sap greu que el
Consell Comarcal hagi dit això i, si ha dit això, és que tenim un problema seriós: si la institució
més propera que té competències en matèria social ens està dient això avui a 31 d’agost de
2020, tenim un problema perquè no pot ser que les institucions, amb tot el que està caient, no s’
estiguin mobilitzant per incrementar els recursos socials. Em sobta molt que això passi a l’
Ajuntament de Riudoms i, em sobta molt, si és cert el que ha dit el Consell Comarcal que tingui
aquesta visió.
 
Per tant, nosaltres ens reiterem una mica en el que hem dit i és de segur que hi trobarem a
faltar partides de despesa social. Moltes no competencials? Doncs pot ser que sí, però també
vam parlar en el pressupost del mes de gener que totes aquelles seccions que no tenien
competències per a dur-es a terme, havíem de trobar una manera per a dur-les a terme com a
ajuntament o traslladar-les al Consell Comarcal. Evidentment ha passat el que ha passat, però
creiem que precisament per tot el que estem vivint és més necessari que mai tirar endavant
aquella proposta que vam fer la resta de grups: seure i veure què podem fer competencialment
i el què no, i hem d’exigir el que no podem fer a les administracions superiors. Però exigim-ho,
perquè la resposta oficial que ens ha donat el Consell Comarcal no és vàlida si és així. Si és
certa, no és vàlida per a l’Ajuntament de Riudoms. No podem acceptar aquesta resposta si
realment el Consell Comarcal l’ha dita. Per tant, insto tots els grups i evidentment els consellers
comarcals a treballar per capgirar aquesta situació. Simplement és sorprenent que avui
estiguem plantejant-nos que no són necessaris més recursos en diferents àmbits com els que
he citat. Ja està. Reitero que no farem una valoració econòmica de la modificació de crèdit i,
per tant, mantindrem el vot que és una abstenció».
 
Tot seguit, intervé el Sr. Ricard Gili, que fa la següent manifestació: «Gràcies. Jo seré breu.
Primer, no entrarem en l’argumentari tècnic que ha fet servir el regidor d’Hisenda perquè sovint
els arguments tècnics s’utilitzen políticament. Per tant, no és ara un debat d’aquest tipus.
Reiterem que no veiem en aquesta modificació de crèdit passos socials. No els veiem ni una
miqueta i a veure... Aquí som algunes persones que estem en altres administracions amb
coses complexes. No es tracta de fer autocrítica però s’ha d’intentar fer passos. Avui, pel que fa
a aspectes socials, el que estem deixant clar és que no els veiem: aquest Ajuntament té un cert
marge i no veiem que l’estigui utilitzant en alguns aspectes socials. Per exemple, en una
ludoteca per fer reforç escolar o, com a dit al company de la CUP, donar beques per l’escola de
lleure que no s’han donat.
 
L’altre comentari que voldria fer és per al company de la CUP, l’Enric. Demanem que no es
barregin coses. Jo entenc que el que ha dit el regidor d’Hisenda és llaminer: ha dit que havia fet
una consulta i que s’havia contestat que no és necessari. Entenc que aquesta consulta que s’
ha fet és tècnica i en cap cas política perquè no hi ha hagut un posicionament polític del
Consell Comarcal dient que no s’han d’incrementar les despeses socials. En tot cas, si aquest
Ajuntament volgués, i ho ha explicat el regidor d’Hisenda, podria augmentar la partida de
Serveis Socials a través del conveni amb el Consell Comarcal. És responsabilitat del govern,
no responsabilitat d’un regidor (en aquest cas d’Esquerra). Jo, personalment, sóc conseller
comarcal i ho és del company del PSC, perquè no estem al govern de Riudoms. Per tant, si l’
Ajuntament volgués, ho podria fer. No ho ha fet i altres municipis sí que ho estan fent. Ja està.
Gràcies».
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Seguidament el Sr. Alcalde fa la següent intervenció: «Crec que cal tenir present què és el que
portem a aprovació avui, no? Perquè aquí s’ha fet una fiscalització al govern per la seva gestió
de la COVID-19 i, en tot cas, el que portem avui a aprovació és una modificació de crèdit que
incorpora diferents coses que s’han parlat amb els grups i amb els portaveus, com heu dit en
les vostres intervencions. Per tant, n’heu sigut partícips. És una contradicció el que heu
proposat i no té massa sentit. És una primera modificació de crèdit per fer front a allò més
important de la COVID-19 i la situació sanitària que hem hagut d’afrontar. Serà l’única
modificació? Per descomptat que no serà l’única. Què haurem de canviar els pressupostos de l’
Ajuntament de Riudoms? Els canviarem tantes vegades com faci falta: per això existeixen les
modificacions de crèdit. Posar els números de la Diputació de Tarragona ara quan l’únic que ha
fet és presentar la subvenció, però no s’ha tancat... Aleshores, quan tot això estigui tancat, ja
presentarem els números quan s’hagin de presentar. Fem les coses en ordre i no les exigim
quan ni les administracions superiors tenen els números tancats. Per tant, en el moment que
toqui ja els presentarem. Ara estem aprovant una primera modificació de crèdit per a atendre la
crisi de la COVID-19.
 
Es parla que no conté aspectes socials. No els té però hi posem 45.000 euros per a ajudar
empreses i comerços i amb els quals tots vam estar d’acord. Jo crec que això és un aspecte
social prou important. Pel que fa a la reflexió del regidor d’Hisenda sobre la comunicació amb el
Consell Comarcal i amb Càritas, no és que el Consell Comarcal hagi dit que ho tenen tot bé i
que tot va perfecte. No. El Consell Comarcal ha dit que a hores d’ara no pot tancar un conveni
diferent. A hores d’ara, no diu d’aquí a dos mesos o a tres mesos quan tot això estigui estudiat i
hi hagi estat diferent. Per descomptat, Riudoms està com està i per això ho hem preguntat, de
la mateixa manera que hem preguntat a Càritas de Riudoms si tenia necessitat econòmica.
Perquè hem de posar una subvenció més elevada a Càritas si no la necessita? Si ens han dit
ara que a hores d’ara i gràcies a aportacions de particulars no tenen la necessitat que l’
Ajuntament ens ajudi perquè el poble ajuda. Per tant, en el moment en que Càritas ens digui
«ara sí que necessitem una ajuda econòmica de l’Ajuntament» doncs ho posarem. Llavors
portem a aprovació una modificació de crèdit. Una modificació de crèdit no reflecteix quines són
les voluntats. Heu parlat diverses vegades d’un llistat de comerços. Ja s’està treballant en un
llistat de comerços complet i n’hi ha un. No és complet i cal ampliar-lo, però estem treballant
per a ampliar-lo juntament amb la Cambra de Comerç de Reus, que en té un i el va publicar
durant la crisi sanitària. Però perquè s’ha de reflectir això en una modificació de crèdit si no
significa una partida extraordinària nova? Ja hi ha una partida de promoció econòmica que és
per a fer front a aquesta necessitat econòmica que necessita d’aquest llistat de comerços. I així
moltes de les coses que hem comentat... Per tant, jo només he intentat posar la reflexió que
estem portant a votació una primera modificació de crèdit en què tots vam estar d’acord amb
els punts més importants: amb els 45.000 euros per a ajuts a empreses i comerços. En aquell
moment no sabíem la xifra però tots vam estar d’acord que l’Ajuntament de Riudoms havia de
destinar esforços econòmics per als veïns de Riudoms i ajudar els comerços amb tots els
equips i EPIs de protecció que s’hi van lliurar. I a més, hi ha hagut EPIs de protecció per als
treballadors... Per tant, només vull compartir entre tots que les afirmacions que heu fet no són
certes i les afirmacions sobre que tampoc hem volgut escoltar tampoc són certes. Aquesta
primera modificació de crèdit incorpora allò que vam parlar en reunions passades. Que hi ha
altres coses? Per descomptat... Si fem una modificació de crèdit hem de regularitzar totes
aquelles partides que s’han modificat durant l’any i encara més en un any tan especial com
aquest. No sé si el regidor Jordi Domingo volia afegir alguna cosa més. I si algun altre regidor
vol fer alguna aportació més...»
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A continuació, el Sr. Jordi Domingo fa la següent intervenció: «Gràcies, alcalde. Crec que ja
has aclarit prou la consulta que comentàvem del Consell Comarcal i Càritas en el sentit en què l’
has explicada. L’altra cosa és que també voldria recordar al company de la CUP que,
evidentment si són competències del Consell Comarcal, les seves majors necessitats poden
venir dels ajuntaments, però en bona part també vénen de fora, d’institucions més elevades, ja
sigui la Generalitat, l’Estat, o sigui qui sigui. Per tant, estic d’acord que hi ha moltes més
necessitats a fer. Quant al seu àmbit de competència, no es nodreix únicament i exclusivament
del que puguin aportar els ajuntaments. Es nodreix majoritàriament de totes aquestes
subvencions, crèdits extraordinaris que estan fent des de Diputació, des de Generalitat o altres
entitats, perquè són elles qui fan la gestió i si creuen que hem de fer alguna ampliació. El que
ell ha volgut dir, si no s’ha entès bé, és que fins ara no se’ns ha demanat ampliar. Que es pot
fer com diu el Ricard? Potser. Cal veure si amb això si s’aconsegueix alguna cosa més, però no
ha estat pas per voluntat d’aquest govern no voler contribuir més amb l’entitat que porta totes
les qüestions de caire social. Gràcies».
 
Tot seguit, intervé el Sr. José Manuel Hernández i fa la següent manifestació: «Simplement
això, que em sembla que esteu debatent una cosa que ara no tocava. Per això jo no he volgut
fer comentaris. Està bé totes les reflexions que heu fet, però que m’ha semblat que el punt no
tractava sobre això, tractava del que estàvem dient dels diners. No cal fer aquests
posicionaments i aquestes coses. Pel que fa al company de la CUP i com a conseller comarcal,
ha dit que no creu que ho hagi dit. Per això vull matisar-ho i que quedi ben clar que això no s’ha
parlat en el Consell. Crec que estàvem debatent i hem començat a debatre una cosa que no és
el que es portava a votació. Res més».
 
Seguidament també intervé el Sr. Enric Jódar i fa la següent manifestació: «D’acord, entenc
que de segur que és una frase que està dita d’alguna manera, o que s’ha interpretat d’alguna
manera que no era ben bé la mateixa. Més o menys ja ha quedat aclarit. En tot cas, els
ajuntaments, per bé o per mal, han hagut d’estalviar i ho hem vist en el pressupost amb un
estalvi de 167.000€ en activitats lúdico-festives, 40.000€ en la Fira de l’Avellana... És evident
que hi ha ingressos que vénen d’altres institucions que poden ser la Diputació, la Generalitat, l’
Estat... Però tenint en compte que al final les aportacions per a Serveis Socials són una qualitat
o unes aportacions mancomunades, entenem que amb l’estalvi que s’ha produït per altres
activitats que de manera excepcional no s’han pogut realitzar, els ajuntaments haurien o
podrien aportar-hi una part més. Per això la nostra insistència a incrementar aquest tipus de
recursos, com a mínim en aquest any que s’ha constatat que durant el mig any que hem passat
ja hi ha un estalvi bastant important en algunes partides, que normalment els ajuntaments
dediquen a altres coses perquè sí que són competències, com ara les festes majors o en el
nostre cas la Fira de l’Avellana. La reflexió simplement anava en aquest sentit. Ja està.
Gràcies».
 
 
També, a continuació intervé el Sr. Ricard Gili, que fa la següent intervenció: «Res, solament
quatre punts breus. Demanem una foto de l’impacte de la COVID-19 en les arques municipals
(una foto d’ara, no la definitiva). Ja sabem que no pot ser definitiva però entenem que, per fer
una bona anàlisi de la situació, podria facilitar informació de quina és la previsió. Entenem que
no és documentació definitiva, que no és documentació «oficial» en el sentit que no anirà a
missa. Tanmateix, creiem que aquesta informació es podria proporcionar. Sobre els ajuts de la
Diputació, ja s’ha aclarit que la Diputació no donarà aquests 77.000 euros. El que hem dit és
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que l’Ajuntament de Riudoms se’n pot beneficiar. Això dependrà de les sol·licituds que es facin,
que s’adeqüin... Quant a l’elaboració d’una guia comercial, no hem dit que s’havia d’incloure en
aquesta modificació de crèdit i entenem, tal com ha dit el regidor d’Hisenda, que la guia
comercial pot estar dins d’una partida genèrica i que no fa falta especificar-la. El que hem
volgut fer és com a recordatori i considerem que és important. Com avui estem parlant de la
COVID-19 i de diners, he volgut fer aquest recordatori que des del nostre punt de vista és
important. I l’última cosa és que s’ha parlat d’ajudes a empreses i comerços com a ajudes
socials. Doncs benvingudes. Podem entendre que sí, que ho són. Hi ha ajudes als més
vulnerables en aquesta modificació de pressupost d’avui? No, no n’hi ha i això és al que ens
estem referint. Evidentment no estem en contra de les ajudes a les empreses i els comerços,
en altres coses, perquè vam votar a favor i perquè des del primer moment (aquí s’ha dit) tots
els grups hem estat d’acord que això havia de tirar endavant. Crec que aquestes comparacions
no són les que pertoquen perquè un dia ja es va dir que si les festes eren una ajuda social o
una inversió social. Per tant, crec que no cal entrar en aquest debat semàntic però avui ajudes
als més vulnerables no les hem vist. Ja està. Gràcies».
 
Per finalitzar, l’Alcalde fa la següent intervenció: «Estic d’acord: ací no hi ha ajudes per als més
vulnerables o almenys això és el que sembla. Jo entenc que una empresa que ha patit la
COVID-19 sí que es un sector vulnerable, però clar, aquí es fan afirmacions com que a l’escola
de lleure no hi ha hagut becats... Perdona, a l’escola de lleure hi ha hagut més nens de Serveis
Socials que no pas nens que han pagat la quota íntegra. Per tant, qui fa afirmacions i moltes
vegades gratuïtes és qui té interessos polítics pel que fa a la gestió de la COVID-19. En tot cas,
en aquesta gestió sanitària nosaltres seguirem vetllant per tots els riudomencs i intentant-ho fer
de la millor manera possible. Seguim treballant perquè sanitàriament les coses ens vagin
almenys com fins ara i esperem que així sigui. En tot cas, el que avui portem a votació és la
modificació de crèdit i, per tant, aquelles coses que es refereixen a termes econòmics que han
passat en els últims mesos. Moltes partides han estat proposades i treballades i sobre una
taula de portaveus i és el que avui portem a votació. No portem a votació una gestió. Portem a
votació en gran part partides que han estat pactades amb vostès. Jo ara no sé si votaran a
favor, s’abstindran o votaran en contra. Cadascú dirà quina és la seva posició, però jo crec que
és una posició política, no és una posició que s’argumenti amb les converses que hem tingut
durant la crisi sanitària».
 
Finalitzades les diferents intervencions se sotmet el dictamen a votació plenària.

De conformitat amb la proposta del regidor d'Hisenda de data 14 d'agost de 2020, el Ple de
l'Ajuntament acorda amb l'abstenció dels Srs. Ricard Gili, Carme Cros, Maria Teresa Basora,
Arnau Salvat, Enric Jódar i José Manuel Hernández, i amb el vot a favor dels Srs. Núria Mas,
Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres, Judit Albesa, Josep Maria Bages i
l'Alcalde-President, aprovar el següent acord.

Fets

Expedient número 2310/2020, referent a la 2ª modificació de crèdits del pressupost de
despeses exercici 2020 mitjançant suplement de crèdit, crèdit extraordinari i generació de
crèdits.
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Pel Decret de l’Alcaldia de data 11 d’agost de 2020, s’inicia l’expedient per a l’aprovació d’un
2n. expedient de modificació de crèdit del pressupost exercici 2020, mitjançant suplement de
crèdit, crèdit extraordinari, i generació de crèdit, com a conseqüència de majors i noves
despeses que s’han previst realitzar en aquest exercici econòmic, sense que es puguin
demorar al proper, pels quals no existeix crèdit consignat en el vigent Pressupost de la
Corporació o el que existeix és insuficient i no ampliable, i considerant que es disposa dels
mitjans de finançament que es preveuen a la legislació vigent.
 
Consta a l’expedient informe favorable de l’interventor sobre la tramitació de l’expedient dalt
indicat, i sobre l'efecte en l'estabilitat pressupostària de la modificació pressupostària que es
proposa.
 
Consta a l’expedient informe de Secretaria sobre el procediment per a la tramitació de la
modificació que es proposa del pressupost general 2020.
 
I vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa d'Hisenda i Governació del dia 20
d'agost de 2020.

Fonaments de dret

 
1. La normativa jurídica està recollida fonamentalment a l’article 177 i 181 del Reial decret
legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les
hisendes locals (TRLRHL), i als articles 34 a 38 i els articles 43 i 44 del Reial Decret 500/1990.
 
2. Segons la normativa d’hisendes locals i el RD 500/90, quan s'hagi de realitzar alguna
despesa que no pugui demorar-se fins a l'exercici següent i en el pressupost de la corporació
no hi hagi crèdit, o sigui insuficient o no ampliable, el president ha d'ordenar la incoació de
l'expedient de concessió de crèdit extraordinari o de suplement de crèdit.
 
El finançament es pot realitzar a càrrec del romanent líquid de tresoreria, amb nous o majors
ingressos recaptats sobre els totals previstos en el pressupost corrent i mitjançant anul·lacions
o baixes de crèdits de despeses d'altres partides no compromeses del pressupost vigent, les
dotacions de les quals s'estimin reduïbles sense pertorbació del respectiu servei.
Excepcionalment, per aplicació de l’article 175.5 TRLRHL, també mitjançant operacions de
crèdit amb els requisits que s’estableixen al precepte de referència.
 
L’article 43 del RD 500/90, poden generar crèdit en els estats de despeses dels pressupostos,
en la forma que reglamentàriament s'estableixi, els ingressos de naturalesa no tributària
derivats de les operacions següents:
 
a) Aportacions o compromisos ferms d'aportació de persones físiques o jurídiques per finançar,
juntament amb l'entitat local o amb algun dels seus organismes autònoms, despeses que per la
seva naturalesa estiguin compreses en els seus objectius.
 
b) Alienacions de béns de l'entitat local o dels seus organismes autònoms
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c) Prestació de serveis
 
d) Reembossaments de préstecs
 
e) Reintegraments de pagaments indeguts a càrrec del pressupost actual, pel que fa a la
reposició del crèdit en la quantia corresponent.
 
L’article 44 del RD 500/1990, de 20 d’abril estableix que per a procedir a la generació de crèdit,
serà requisit indispensable:
 
a) En els supòsits establerts en els apartats a) i b) de l’article anterior, el reconeixement del dret
o l’existència formal del compromís ferm d’aportació.
 
b) En els supòsits establerts en els apartats c) i d), el reconeixement del dret; si bé la
disponibilitat d’aquests crèdits estarà condicionada a l’efectiva recaptació dels drets.
 
c) En el supòsit de reintegraments de pressupost corrent, l’efectivitat del cobrament del
reintegrament.
 
3. Segons els articles 22.2.e i 47 de la Llei 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las bases del
règim local, l’aprovació de la modificació del pressupost es competència del Ple de l’Ajuntament
per majoria simple.
 
4. Cal tenir en compte l’article 165.1 del TRLRHL, amb relació als articles 3 i 11 de la Llei
Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera (LOEPSF).

En conseqüència, :S'ACORDA

 
Primer.- Aprovar inicialment el 2n.expedient de modificació de crèdits en el pressupost de l’
Ajuntament exercici 2020, de suplement de crèdit, de crèdit extraordinari i generació de crèdit,
número 2310/2020.
 
Segon.- Per poder atendre les despeses que es detallen a continuació, per a les quals la
consignació és insuficient o inexistent en el pressupost ordinari actual, cal tramitar l’expedient
de suplement de crèdit, crèdit extraordinari i generació de crèdit que s’ha de finançar mitjançant
transferències i baixes dels crèdits de partides de despeses, del pressupost vigent, amb
subjecció a les disposicions vigents i d’acord amb el següent detall: 
 

DETALL DE LES APLICACIONS PRESSUPOSTÀRIA QUE CAL FINANÇAR

 

crèdits extraordinaris

Ap l icac ió
pressupostària

Nom Crèdit
inicial

Proposta
d'increment

Crèdi t
definitiu

1 231 2200002 01
Adquisició   mitjans de prevenció (EPI)
COVID-19

0,00 64.000,00 64.000,00

1 231 6260000 02 Equips per a processos d'informació 0,00 6.000,00 6.000,00
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1 337 2120011 01 Reparació, manteniment i
conservació:  EDIFICI ESCOLES VELLES

0,00 3.000,00 3.000,00

1 337 2210010 01
Subministrament energia eléctrica: EDIFICI
ESCOLES VELLES

0,00 7.000,00 7.000,00

1 337 2210200 01 Subministrament gas 0,00 4.000,00 4.000,00

1 337 2211000 01
Subministrament productes neteja i
acondicionament

0,00 1.000,00 1.000,00

1 337 2270102 01 Seguretat: EDIFICI ESCOLES VELLES 0,00 2.000,00 2.000,00

1 430 4800070 01
Subvencions directes comerços i empresaris
Riudoms

0,00 45.000,00 45.000,00

1 454 6090009 01 Obres Pavimentació camí del Revol 0,00 1.571,00 1.571,00

        TOTAL CRÈDITS EXTRAORDINARIS 0,00 133.571,00 133.571,00

 

Generació de crèdits

Ap l icac ió
pressupostària

Nom Crèdit
inicial

Proposta
d'increment

Crèdi t
definitiu

1 454 6090009 01 Obres Pavimentació camí del Revol 0,00 6.929,00 6.929,00

        TOTAL GENERACIÓ DE CRÈDITS 0,00 6.929,00 6.929,00

 

Suplement de crèdits

Ap l icac ió
pressupostària

Nom Crèdit
inicial

Proposta
d'increment

Crèdi t
definitiu

1 132 15100 01 Gratificacions 16.000,00 8.000,00 24.000,00

1 150 2260400 01 Despeses diverses - jurídics i contenciosos 5.000,00 3.000,00 8.000,00

1 150 2270600 01
Estudis i treballs tècnics - honoraris
professionals

10.000,00 10.000,00 20.000,00

1 1532 2100000 01 Manteniment de carrers 23.000,00 10.000,00 33.000,00

1 161 2210100 01 Subministrament: Aigua 189.500,00 6.000,00 195.500,00

1 1621 2279901 01 Servei recollida escombraries selectiva 400.000,00 61.000,00 461.000,00

1 165 2100400 01 Reparació i conservació enllumenat públic 20.000,00 5.000,00 25.000,00

1 320 2269904 01 Altres despeses - Activitats Ensenyament 15.000,00 3.000,00 18.000,00

1 323 2210200 01 Subministrament: gas 25.000,00 5.000,00 30.000,00

1 326 2279903 01
Altres treballs realitzats per altres empreses i
professionals

14.000,00 20.000,00 34.000,00

1 334 4650200 01
Transf.corrents Consell Comarcal  - Conveni
Punt Omnia

14.000,00 2.940,00 16.940,00

1 334 4800012 01
Subvencio nominativa CERAP - Premis
Arnau de Palomar

4.500,00 1.800,00 6.300,00

1 342 2120006 01
Reparació, manteniment i conservació: Instal.
lacions esportives

25.000,00 15.000,00 40.000,00

1 454 2100600 01 Reparació i conservació camins municipals 25.000,00 24.000,00 49.000,00

1 920 2130000 01
Repar.manteniment i conservació
maquinària,instal.tecniques i utillatge

12.000,00 4.500,00 16.500,00

1 920 6230000 01
Inversio brigada municipal: maquinària i
utillatge

10.000,00 25.000,00 35.000,00
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1 934 3520000 01 Interessos de demora 5.000,00 10.000,00 15.000,00

        TOTAL SUPLEMENTS DE CRÈDITS 813.000,00 214.240,00 1.027.240,00

 

        TOTAL MODIFICACIÓ 813.000,00 354.740,00 1.167.740,00

 
FINANÇAMENT

 

Nous ingressos

A p l i c a c i ó
pressupostària

Nom Crèdit
inicial

Proposta
Increment

Crèd i t
definitiu

1   76500
Transferències de Capital: Consell
Comarcal

0,00 6.929,00 6.929,00

1   91300 Préstecs rebuts a llarg termini 556.500,00 25.000,00 581.500,00

      TOTAL NOUS INGRESSOS 556.500,00 31.929,00 588.429,00

 

Transferències de crèdit

A p l i c a c i ó
pressupostària

Nom Crèdit
inicial

Proposta baixa Crèd i t
definitiu

1 929 500 Fons de contingència 33.271,50 33.271,50 0,00

     
TOTAL TRANSFERÈNCIES DE
CRÈDIT

33.271,50 33.271,50 0,00

 
Anul.lacions i baixes de crèdits

Ap l icac ió
pressupostària

Nom Crèdi t
inicial

Proposta
baixa

Crèdi t
definitiu

1 334 2260900 01 Despeses diverses promoció cultural 83.000,00 44.000,00 39.000,00

1 337 2269918 01 Altres despeses joventut 63.000,00 33.000,00 30.000,00

1 338 2260905 01 Altres despeses Festes Locals 152.000,00 79.000,00 73.000,00

1 338 4800011 01 Subvenció nominativa: Barris 11.000,00 11.000,00 0,00

1 4311 2279903 01
Altres treballs realtizats per altres empreses i
professionals

60.000,00 43.000,00 17.000,00

1 920 13108 01
Retribucions bàsiques personal laboral
temporal: Brigada Mpal.

173.903,84 30.000,00 143.903,84

1 920 16000 01 Quotes Seguretat Social 325.515,44 49.539,50 275.975,94

       
TOTAL ANUL.LACIONS/BAIXES DE
CRÈDITS

868.419,28 289.539,50 578.879,78

 

        TOTAL FINANÇAMENT 1.458.190,78 354.740,00 1.167.308,78

 
Tercer.- Exposar al públic aquest expedient, durant el termini reglamentari de quinze dies
hàbils, mitjançant edicte en el tauler d’anuncis i en el Butlletí Oficial de la Província, durant els
quals els interessats podran presentar-hi reclamacions. En cas que no es presentin
reclamacions, l’acord serà ferm. En cas contrari, el Ple disposarà del termini d’un mes, comptat
des de la finalització del període d’exposició pública, per resoldre-les.
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Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 
Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.

 MOCIÓ PER A LA SUFICIÈNCIA FINANCERA DELS ENS LOCALS

MOCIÓ PRESENTADA CONJUNTAMENT PELS GRUPS MUNICIPALS DE JUNTS PER4. 
RIUDOMS I ERC-AM PER A LA SUFICIÈNCIA FINANCERA DELS ENS LOCALS

El Sr. Alcalde fa la següent explicació: «Passem ara al quart i últim punt del ple extraordinari d’
avui, que també és una moció extraordinària però que, per la rellevància del moment, des de
Presidència va creure oportú acceptar aquesta moció perquè és ara quan realment toca.
Aquesta moció està presentada conjuntament pels grups municipals Junts per Riudoms i
Esquerra Republicana de Catalunya-Acord Municipal a Riudoms, i parla de la suficiència
financera dels ens locals»
 
A continuació dóna la paraula al Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’ERC-AM, que
explica el contingut de la moció dient: «Aquesta moció, com ara deia l’alcalde, és presentada
conjuntament pels grups de Junts per Riudoms i Esquerra Republicana. De fet, es tracta d’una
moció impulsada i consensuada per les dues grans entitats municipalistes del país: l’Associació
Catalana de Municipis i la Federació de Municipis de Catalunya. En essència, és una moció
que reclama que es doti els ajuntaments dels recursos necessaris per poder fer front a les
conseqüències de la COVID-19. De manera concreta, exigeix que els ajuntaments puguin fer
ús del superàvit de 2019 per posar en marxa mesures de reactivació sòcio-econòmica davant
la pandèmia. De fet, l’esperit d’aquesta moció es valida més enllà del context actual i és que és
evident que les administracions municipals no estan prou ben finançades.
 
A continuació exposarem els acords d’aquesta moció (començaré jo mateix com a portaveu del
grup d’Esquerra i tancarà l’exposició el portaveu del grup de Junts per Riudoms):
 
- PRIMER: manifestar el rebuig de l’Ajuntament de Riudoms a l’acord signat per la Federació
Espanyola de Municipis i Províncies i el govern de l’Estat, i a la vegada instar el govern de l’
Estat i els grups parlamentaris que recullin les reivindicacions financeres del ens locals en els
termes d’aquesta moció. L’objectiu és garantir que les entitats locals disposin de crèdit
extraordinari per fer front a la recuperació econòmica i social. Com a mínim, cal que l’Estat doti
les entitats locals amb 5.000 milions d’euros a fons perdut.
 
- SEGON: emplaçar el govern de l’Estat espanyol a flexibilitzar la regla de despesa i a modificar
la Llei 2/2012 d’estabilitat pressupostària per tal de donar més marge a les administracions
locals en resposta a l’actual crisi.
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- TERCER: reclamar al govern de l’Estat que permeti que les administracions locals puguin
disposar del superàvit de l’any 2019 i dels romanents acumulats per destinar-los a mesures per
a la reactivació econòmica de les respectives comunitats locals».
 
A continuació, el regidor i portaveu de Junts per Riudoms, Sr. Jordi Domingo, continua amb l’
exposició de la moció dient:
 
«QUART: instar el govern de la Generalitat a crear un fons de cooperació extraordinari i
condicionat als ens locals. Aquest fons hauria de ser amb un mínim de 150 milions d’euros per
a l’any 2020 i la mateixa quantitat per a l’any 2021 amb l’objectiu de donar resposta a les
mesures necessàries per reactivar les economies locals i atendre les noves necessitats socials
que ha generat la pandèmia.
 
- CINQUÈ: Apel·lar al govern de la Generalitat perquè es quantifiqui conjuntament amb les
entitats municipals les despeses a què han hagut de fer front les administracions locals per
serveis impropis derivats de la pandèmia i per les noves regulacions i plans de desconfinament
que s’han regulat durant aquests mesos. L’objectiu és habilitar la corresponent línia de
compensació econòmica de les administracions locals d’unes despeses que no els correspon.
 
- SISÈ: sol·licitar al govern de l’Estat, al Congrés dels Diputats, al govern de la Generalitat i al
Parlament de Catalunya que reguli per llei l’obligació que qualsevol regulació ha d’anar
acompanyada d’una avaluació d’impacte competencial i econòmic pels ens locals i, si és el cas,
les mesures compensatòries pertinents.
 
- SETÈ: comunicar l’aprovació d’aquesta moció al govern de la Generalitat i al Parlament de
Catalunya perquè la traslladin als grups parlamentaris, al govern de l’Estat espanyol, a la
Federació Espanyola de Municipis i Províncies i al Congrés dels Diputats per fer-ho arribar
també als seus grups parlamentaris; i finalment també comunicar-ho a l’Associació Catalana de
Municipis i a la Federació de Municipis de Catalunya per poder fer el seguiment del suport de
les mesures proposades a les administracions locals del nostre país.
 
Fins aquí la moció. Voldria afegir també que aquest acord que han proposat la Federació
Espanyola de Municipis i Províncies amb l’Estat comportaria una transferència voluntària de la
totalitat del romanent de tresoreria de l’exercici de 2019. Seria per a l’administració general com
un préstec que es retornaria en els propers 15 anys. Concretament, aquesta transferència d’
excedent de romanent de 2019 suposaria per a l’Ajuntament de Riudoms més de 600.000
euros, la qual cosa és totalment inassumible per al bon funcionament de l’Ajuntament i és per
això, que hem presentat aquesta moció conjuntament amb Esquerra Republicana de Riudoms.
Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix les intervencions i dóna la paraula als altres portaveus dels grups
municipals per si volen fer alguna intervenció.
 
A continuació el Sr. José Manuel Hernández, portaveu del grup municipal del PSC, intervé i
manifesta el següent: «El primer que volia dir és que el Reial decret llei 27/2020, de 4 d’agost,
és un mecanisme legal per poder gastar aquests diners. Tot això ve de la llei de Montoro de l’
any 2012 perquè no es podien tocar els romanents. Em sembla que CIU va votar a favor. Amb
el real decret del 4 d’agost, el Ministeri crea un mecanisme que fa possible saltar-se d’alguna
manera la llei de Montoro i permetre gastar aquests diners i estalvis propis al municipi, sobretot
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que quedi clar que és al municipi. L’Alcalde deix els estalvis o romanents a l’Estat. És un acte
voluntari, sobretot. S’han de dir totes les coses. No t’obliguen a donar aquests diners, sinó que
et diuen si vols afegir-los. A més, cal dir que et donen el 35 % i que després es tornaran a 15 o
10 anys. Això ho decideix l’alcalde. Pel que ha dit el Jordi, que ho tornaran en 15 anys... No, ho
tornen entre 10 i 15 depenent del que digui l’alcalde. El mateix any es donarien el 35 % dels
diners. Com ja vaig dir l’altra vegada en la junta que vam tenir, hi ha sentiments contradictoris.
Si llegeixes bé el reial decret, sí que diu que en 10 anys poden tornar els altres diners, però el
35 % que donen es pot gastar immediatament i tot és pel municipi. De l’altra manera ja sabem
tots que per aquest reial decret de Montoro no es poden tocar de cap manera els romanents o
el superàvit dels ajuntaments. Així, s’ha creat aquest decret llei que permet saltar-s’ho (si ho
volem dir d’aquesta manera) i poder agafar aquests diners per fer servir al municipi. A banda d’
això, el reial decret del 4 d’agost es dota d’un fons extraordinari de 400 milions d’euros per
poder aixecar el dèficit en el transport urbà i aquest fons és independentment de si t’aculls o no
a aquest decret llei. Per això crec que primer hem de constatar els números amb la Diputació
de Tarragona. És el que interessaria saber abans de tot. Això amb l’Ajuntament no ho hem
parlat: saber quins diners tenim, quan es torna d’aquests diners perquè, si al 35 % són 600.000
euros, és un dineral i es poden fer servir a l’Ajuntament. Aquest 35 % es donaria de seguida
aquest any. Clar, deixar perdre això? Jo no ho veig lògic perquè ens queixem que no tenim
diners. Mira, tenim aquesta fórmula i ja et dic, parlant dels números oficials que doni la
Diputació: jo tinc aquests diners i, si els dono, com mesurem això... I si ens interessa ens
afegim o no. Sobretot hem de tenir clar que això és voluntari, l’Estat no obliga a fer res. És
voluntari, sobretot això. Els 400.000 euros d’aquest reial decret és independentment de si t’
aculls o no, i vull que quedi clar perquè el meu posicionament serà contrari a aquesta moció.
Gràcies.
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández, i dóna la paraula al Sr. Enric Jódar.
 
El Sr. Enric Jódar, portaveu de la CUP-Amunt, fa la següent intervenció: «Gràcies. Nosaltres
creiem que la moció que es presenta per part de l’ACM i la Federació de Municipis és
insuficient. Com a CUP entenem que s’ha d’anar més enllà de manifestar el rebuig i que caldria
demanar mesures més dures i que ens facin avançar en la sobirania dels municipis. Per aquest
motiu hem decidit no presentar la moció conjuntament amb Junts per Riudoms i Esquerra,
especialment pel que fa al segon punt que s’ha llegit en la moció i que demana la flexibilització
de les lleis que ofeguen als municipis. Nosaltres entenem que no s’han de flexibilitzar aquestes
lleis i el govern de l’Estat no ha de permetre res als municipis. No són bons minyons o bons
minyons. Ell que s’ha de fer és derogar l’article 135 de la Constitució, la llei d’estabilitat
pressupostària, la LARSAL. Són lleis centralitzadores i injustes que no entenem com encara,
amb un govern suposadament progressista, estan vigents. No podem comprendre com un
govern progressista que ha rebut el suport d’altres partits d’esquerres, sobiranistes i
independentistes encara no hagi arribat a un acord per a derogar aquestes lleis. El company
dels socialistes parlava de la llei de Montoro. Bé, que jo sàpiga el senyor Montoro ja no està en
el govern. Estan els socialistes amb Unidas Podemos i tenen vostès la possibilitat d’intentar
canviar aquestes lleis, bé, de derogar-les. Per tant, excusar-se ara amb el senyor Montoro
queda una mica lluny. D’altra banda, li recordo que el PSOE va votar el mes d’agost una
modificació de l’article 135 de la Constitució que permetia prioritzar la despesa en deute, abans
que en despesa corrent o necessària als municipis i que, en bona, per això els municipis no
poden tenir despeses de romanents malgrat tenir superàvits, o han de prioritzar a pagar deute.
Per tant, sembla que tot sigui neutre i que tot siguin oportunitats als municipis per part del
govern de l’Estat i no. Ens trobem que són lleis que coarten la llibertat municipal i, de fet, posen
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en risc als municipis que estan intentant i que de fa molts anys estan aconseguint fer una bona
gestió econòmica, vers altres gestions econòmiques que poden fer les comunitats autònomes o
l’Estat que tenen més deute que fins i tot els municipis. Llavors, no entenem que el grup dels
socialistes presenti aquesta proposta com una oportunitat o com un fet de presentar-se
voluntari. Aquestes lleis haurien d’estar derogades perquè minven la capacitat del món local i
no entenem una altra cosa que no sigui la seva derogació amb un govern que suposadament
és progressista.
 
Pel que fa al punt quart, la moció demana al govern de la Generalitat doncs crear un fons de
cooperació i que es quantifiquin les despeses que fa l’administració local. Estem d’acord que es
demanin aquest tipus d’accions a la Generalitat, però reiterem que fer-ho en un marc d’
intervencionisme constant i estructural de l’Estat a la Generalitat i als ajuntaments, pot semblar
que posem el focus en el problema quan el que diem és que l’existència d’aquest tipus de lleis
ja limiten l’autonomia municipal i defineixen un marc polític molt descentralitzador en les
decisions de caire econòmic que es prenen fins i tot cada dia més lluny de la voluntat dels
ciutadans. Per tant, creiem que és una proposta que desvia una mica el focus principal que és
el punt segon: demanar la derogació d’aquestes lleis i no pas la flexibilització. És evident que
no estem d’acord amb la transferència de romanents de tresoreria dels ajuntaments a l’Estat,
tal com hem dit. Creiem que és una bona gestió econòmica que fan els municipis, o almenys
els que ho aconsegueixen, i que tots aquests diners ja fa anys que s’havien de poder destinar a
fets que el municipi consideri prioritaris o convenients. No ha de venir el govern de l’Estat a fer-
nos una oferta temptadora perquè ens retornarà els diners i els podrem utilitzar per al que
vulguem, ens farà un préstec... Aquestes lleis s’han de derogar perquè són injustes i van
precisament contra l’autonomia local. Si haguessin sigut valents els senyors del govern
espanyol, de segur que les hagueren derogades a l’entrada al govern, de la mateixa manera
que havien de derogar la reforma laboral o altres tipus de lleis que va aprovar el govern del PP i
que avui encara segueixen vigents.
 
Per acabar, i tenint en compte el redactat del segon punt, que per a nosaltres és un punt clau
que demana flexibilitzar i no pas derogar aquestes lleis, el nostre sentit del vot serà una
abstenció no perquè no estiguem d’acord (volem deixar clar que compartim la sintonia, les
reivindicacions i les demandes que fan des del món municipal), però creiem que s’erra en la
demanda principal que és la derogació d’aquesta llei i no pas una flexibilització. Ja està.
Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, i dóna la paraula als portaveus que ha
presentat la moció per si volen fer un comentari.
 
Tot seguit, el Sr. Ricard Gili, portaveu d’ERC-AM, fa la següent intervenció: «Gràcies. Començo
pel final i els comentaris que ha fet ara l’Enric, el company de la CUP. A veure, aquesta és una
moció conjunta de les entitats municipalistes per sumar: con més ajuntaments, millor. És a dir,
intenta ser una moció el més transversal possible per sumar com més millor. Per la nostra part
no hi ha cap problema de passar en el punt 2 de «flexibilitzar» a «derogar». Imagino que de
segur tampoc hi ha cap problema per part dels companys de Junts per Riudoms. En tot cas,
Enric, saps sobradament quin és el nostre posicionament, el posicionament d’Esquerra en
aquest sentit a nivell nacional. No és flexibilitzar sinó que és derogar i, per tant, aquesta moció
respon a la voluntat de pacte i d’acord de les dues grans entitats municipalistes per fer-lo el
més transversal possible.
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L’altre comentari és per al company del PSC. José, deixa’m que t’ho digui una miqueta
informal... És voluntari donar aquests diners a l’Estat? Sí. És una presa de pèl donar-los?
També. La proposta que s’hi fa és una presa de pèl. Qui l’acceptarà? Doncs aquells
ajuntaments que estiguin tan collats i que estiguin amb l’aigua al coll que només els quedi l’
opció d’empassar-se aquest gripau. De fet, vull veure quants ajuntaments governats pel PSOE
arreu de l’Estat espanyol donen el seu superàvit a l’Estat espanyol. Vull veure quin percentatge
d’ajuntaments perquè el que s’està proposant als ajuntaments és que s’empassin un gripau
durant ara i 15 anys per arreplegar quatre duros. No ens diguis que és voluntari, és una presa
de pèl. Les administracions locals i els ajuntaments estan mal finançats i això no és voluntari».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Gili, i dóna la paraula al Sr. José Manuel
Hernández, que la fa la següent intervenció: «Que és una presa de pèl serveix tant per a un
com per a l’altre. Els estalvis que tenim (que quedi clar) es gasten al nostre municipi igual que
els diners de la Diputació es destinen al territori. És molt bonic fer aquesta propaganda política i
demagògia. El desgast de l’oposició que tenim i, ens agradi o no, és una... Jo no m’he d’
excusar amb cap llei ni perquè sigui de Montoro ni que sigui Fulano. Parlant així d’ample. Això
per a l’Enric. No m’he d’excusar amb res, simplement hem intentat que aquest romanent o
superàvit es pugui fer servir per al municipi. No enverinem les paraules ni enverinem això
perquè el desgast polític i la demagògia són lliures i ho podem fer sempre que vulgueu. Però,
com t’he dit, és voluntari i ho saps que és voluntari. Tu digues i si ho vols maquillar d’aquesta
manera perquè quedi més bonic per a l’oposició, per al desgast polític de l’Estat, em sembla
perfecte, però s’han de dir les coses com són. És voluntari, ens agradi el fet o no ens agradi,
però és voluntari. Que et sembli un insult perquè la teva gent i els teus votants volien sentir això
em sembla perfecte, però et torno a dir que és voluntari. L’Estat no es queda els diners, els
torna i es gasten al municipi, de la mateixa manera que si ho fa la Diputació i es gastin al
territori. Res més. Ja està».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández, i pregunta si hi ha cap més intervenció.
Però primer fa la següent explicació: «Volia fer una proposta. Jo crec que el portaveu d’
Esquerra ha deixat ben clara la voluntat de la moció. Aquesta és una moció pactada des de l’
Associació Catalana de Municipis i la Federació de Municipis de Catalunya amb la voluntat,
com ell ha explicat i a més jo en sóc coneixedor, com a vice-president de l’Associació Catalana
de Municipis, de sumar com més ajuntaments millor. Això ha de ser així i, a més, ens consta
que és una moció que s’està aprovant en molts plenaris. Però també és veritat que el cor o la
voluntat de la moció no és només sumar municipis, sinó també sumar com més vots a favor
millor, com més regidors i regidores que voten a favor millor. Per tant, entenc el debat que heu
tingut: només canviant una paraula del segon punt potser canviaria el sentit del vot. Si aquesta
proposta sembla bé tant al Ricard, portaveu d’Esquerra, com al Jordi, portaveu de Junts per
Riudoms, i a l’Enric, la podem canviar. Jo he fet la proposta a tots i, Enric, tens la paraula».
 
Seguidament, intervé el Sr. Enric Jódar, que fa la següent explicació: «D’acord. Gràcies. Una
resposta breu sobre el que comentava el company d’Esquerra, Ricard. Haurem de veure
quants municipis es presenten voluntaris a aquesta proposta i deixo la pregunta en l’aire. Si
realment aquests diners es podran gastar al municipi, per què no els podem gastar ara sense
utilitzar aquest mecanisme? És cert que hi ha lleis que no permeten que els municipis gastin
aquests diners lliurement. Que això serà una oportunitat? El grup dels socialistes diu que serà
així i estan d’acord, però ara hi ha lleis que no permeten fer aquest tipus de despesa. Llavors,
acceptar una proposta voluntària quan fa anys que els municipis podrien gastar els seus
romanents i no poden em sembla una mica cínic en aquest sentit. Però bé, és evident que no
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ens posarem d’acord perquè tenim visions diferents del que ha de ser el municipalisme.
Respecte al fet de flexibilitzar o la derogació, que era l’acord segon, quan vaig comentar que no
ens sumariem a cap solament era perquè donava per fet que era una moció treballada
conjuntament en l’àmbit municipal i que, per tant, no era una moció que únicament Esquerra i
Junts hagin desenvolupat localment i que potser podrien introduir-hi modificacions més
complexes. L’errada és meva per no proposar aquest canvi amb antelació. En tot cas, si feu
aquest canvi sí que votaríem a favor. Reitero això: que l’errada és meva de no haver fet la
proposta en aquest sentit amb antelació. Pensava que era una proposta que venia del món
municipal i que seria més complicat introduir algun tipus de modificació. Vull agrair la
generositat en aquest cas».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, i a continuació dóna la paraula al Sr. Ricard
Gili, com a persona que ha representat la moció i el punt número 2, per si vol afegir alguna
cosa més.
 
El Sr. Ricard Gili manifesta el següent: «Sí. Només vull dir a l’Enric que hem parlat precisament
d’aquesta moció fa un parell de dies quan ja estava el ple convocat. Va ser una conversa
informal i avui, tal com jo... L’Enric en aquell moment ja em va fer saber que el punt més delicat
per a ells o que generava més controvèrsia era el punt 2. Tal com jo mateix he expressat en el
primer torn de rèpliques, per a nosaltres no hi ha cap problema a canviar el punt 2 de
«flexibilitzar» a «derogar» perquè estem en l’àmbit nacional. Està per a això i de fet també m’he
aventurat a dir que coneixem l’ideari de Junts per Riudoms en aquest àmbit, i l’alcalde ha fet
aquesta proposta en aquest sentit. Ens hi sumem i com més vots millor, tal com ha dit l’alcalde
per a defensar l’autonomia local i el finançament dels ajuntaments».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Gili, i a continuació dóna la paraula al Sr. Jordi
Domingo, com a portaveu de Junts, per si vols afegir cap comentari.
 
El Sr. Jordi Domingo fa la següent intervenció: «Ja heu comentat tot i també estic totalment d’
acord. Doncs si és factible, es modifica. Pensava que no era modificable perquè ens hem
sumat a una moció global. Per tant, si és factible estic totalment d’acord a donar aquesta
màxima autonomia al municipi».
 
Seguidament, el Sr. Alcalde també fa la següent intervenció: «Un cop vista la voluntat de tres
dels portaveus del plenari i coneixent la voluntat de l’ACM des de dins, que no només és sumar
ajuntaments sinó també regidors i regidores en l’aprovació de la moció, si us sembla passem a
votar la moció amb la modificació del redactat en el punt 2: «emplaçar el govern de l’Estat
espanyol a derogar la regla de la despesa...». Si us sembla, passem a la votació de la moció
amb aquesta modificació. També cal recordar que és una moció que se suma al manifest que
va firmar Alcaldia i que també s’ha comunicat a tots els portaveus d’aquest plenari. És el
manifest de l’AMI, que és una altra de les associacions on l’Ajuntament de Riudoms hi està
adherit. Es manifestava també en la mateixa línia que el ple rebutja enviar els estalvis del
nostre Ajuntament a Madrid i la insistència en el que creiem com a govern municipal i ara
sembla també que com a plenari (com la gran majoria del nostre plenari): que els estalvis de
Riudoms s’han de gastar al nostre municipi»
 
Per finalitzar, el Sr. José Manuel Hernández vol fer la següent intervenció: «Sí. Perdona. Estic d’
acord amb això però és que el decret llei 27/2020 en aquest punt precisament diu que d’
aquesta manera es podran gastar els diners estalviats als nostres municipis. No enverinem les
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coses, si us plau. Diguem-ho tot. El desgast polític és d’aquesta manera per a l’Estat. Sempre
ho he dit i crec que ho he manifestat: tinc sentiments contradictoris, però em vaig llegir tot el
real decret i ho posa ben clar. És l’eina avui de poder gastar el romanent o superàvit dels
nostres municipis a causa de la llei de Montoro, que va ser la que van votar CIU i el PP en
2012. S’ha trobat aquesta eina per poder gastar els diners (torno a repetir) al nostre municipi.
Gràcies. Res més i perdona».
 
El Sr. Alcalde respon amb la següent intervenció: «Insistiu molt i jo en aquest plenari no conec
ningú de CIU. No entenc les reflexions... En tot cas, no conec cap regidor o regidora en aquest
plenari que tingui el carnet de CIU (només com a comentari i per a tancar el debat). Crec que
ha quedat molt clar el posicionament de tots els grups. Per tant, passem a la votació de la
moció amb aquesta modificació acceptada pels dos portaveus i també acceptada per l’Enric
com a portaveu de la CUP canviant la paraula "flexibilitzar" en el punt número 2, per la paraula
«derogar».»
 
Finalitzades les diferents intervencions se sotmet la moció a votació plenària.

El Ple de l’Ajuntament acorda, amb el vot en contra del Sr. José Manuel Hernández, i amb el
vot a favor dels Srs. Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres,
Judit Albesa, Josep Maria Bages, Ricard Gili, Carme Cros, Maria Teresa Basora, Arnau
Salvat, Enric Jódar i l’Alcalde-President, aprovar el contingut de la moció, amb la modificació
del redactat en el punt 2: «emplaçar el govern de l’Estat espanyol a flexibilitzar  la regla de la
despesa...», canviant la paraula "flexibilitzar" per la paraula "derogar": «emplaçar el govern de l’
Estat espanyol a derogar la regla de la despesa...».

Fets

En data 21  d’agost de 2020 els grups municipals de Junts per Riudoms i ERC-AM han
presentat una moció per a ser tractada en el Ple ordinari, sobre la suficiència financera dels ens
locals  (registre d'entrada núm. 4312990004-1-2020-003455-2). El text literal de la qual és el
següent:
 
"MOCIÓ PER A LA SUFICIÈNCIA FINANCERA DELS ENS LOCALS
 
La crisi generada per la pandèmia de la Covid-19 ha posat a prova també la capacitat de
resposta de la nostra societat. La ciutadania, els sectors socials i econòmics, les entitats i
també les institucions hem hagut d’afrontar situacions per les quals no estem preparats.
 
Als ajuntaments, en ser la primera porta d’accés de la ciutadania i, alhora, l’administració més
propera per a conèixer i donar resposta a les necessitats de les nostres veïnes i veïns, se’ns ha
posat a prova una vegada més en situacions d’emergència i, aquesta vegada, de manera
generalitzada a tot el país. Tant els electes com les treballadores i treballadors públics hem
actuat amb esperit de servei en benefici de les nostres respectives comunitats locals.
 
Però la crisi no ha acabat, i arriben altres situacions que ens exigeixen estar preparats per
afrontar-les. Tant en la resposta inicial com ara, que ens cal aplicar mesures urgents per a la
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recuperació social i econòmica, la pandèmia ha posat en evidència la fragilitat dels mitjans
locals, la manca d’eines per afrontar-ho i l’escassetat de recursos econòmics i financers per a
poder assumir les solucions de futur amb garanties.
 
La llei d’estabilitat pressupostària de l’any 2012 i la limitació que imposava en la regla de
despesa i la LRSAL del 2013, van ser la resposta legislativa de l’Estat espanyol a les mesures
d’austeritat imposades a nivell Europeu per l’anterior crisi econòmica. Al cap dels anys, s’ha
evidenciat que qui millor ha complert aquelles mesures han estat els ens locals. El compliment
dels objectius de dèficit, la limitació de l’endeutament, l’aplicació de mesures econòmiques i
financeres, s’han aplicat a les hisendes locals. Però aquest compliment modèlic, no serveix per
a donar resposta a l’actual crisi. I menys si no podem disposar ni tan sols dels propis recursos
que els ajuntaments hem acumulat gràcies a la bona gestió i en compliment de la normativa
abans citada.
 
Per tal que els ens locals puguem afrontar amb garanties nous rebrots de la pròpia crisi
sanitària però, a la vegada, també puguem aplicar les imprescindibles mesures efectives per la
inclusió social i la reactivació econòmica, així com pel sobreesforç i la greu tensió que viuen les
hisendes locals degut a la pandèmia, ens calen nous instruments legislatius i econòmics que
ara no tenim. Eines per a fer front a la conjuntura inicial, però també estructural que enforteixin
les administracions locals de cara al futur.
 
La suficiència financera dels ens locals és un principi present en tots els ordenaments jurídics
que garanteix els recursos necessaris per a fer front a les competències pròpies i els serveis
impropis que es presten habitualment, i més en crisis com la que estem patint. Al costat d’
aquest principi, hem de reivindicar també l’autonomia local. Més enllà de l’harmonització
financera de totes les administracions i fixar en coresponsabilitat les limitacions que
corresponen, no se’ns poden imposar més tuteles que ens limitin l’administració dels recursos
dels ens locals, que no deixen de ser de la ciutadania, i que s’han d’enfocar a les necessitats
urgents de la pròpia ciutadana.
 
En aquest context i amb les dificultats normatives actualment vigents en l’ordenament jurídic
que obliguen als Ajuntaments a l’equilibri pressupostari, el Govern de l’Estat i la FEMP van
signar un acord, el passat 4 d’agost, per “contribuir des dels municipis a desenvolupar una

 que es vamobilitat sostenible, l’Agenda Urbana i polítiques de cures i suport a la cultura”
plasmar normativament en el Reial Decret llei 27/2020, de 4 d’agost, de mesures financeres, de
caràcter extraordinari i urgent, aplicables a les entitats locals. Les propostes que s’incorporen
en aquest acord i en el posterior Reial Decret Llei, malgrat que posen a disposició dels
Ajuntaments recursos econòmics, ho fan establint unes condicions que no s’adeqüen a les
reivindicades del municipalisme català. Enlloc de facilitar l’ús de romanents de tresoreria per a
despeses generals per part dels ajuntaments, se n'estableix la transferència voluntària de la
seva totalitat, com a préstec, a l'Administració General de l'Estat, que el retornarà en un termini
de quinze anys a partir de 2022. Com a contrapartida, s'habilita un crèdit extraordinari de 5.000
milions d'euros al qual només tindran accés, en proporció a l'aportació que facin a l'Estat, els
municipis que transfereixin els seus romanents, amb els riscos de liquiditat que això els podrà
comportar, flexibilitzant únicament la regla de la despesa per a l’any 2020, i generant un greuge
respecte als municipis que no disposen en l’actualitat de romanents.
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Coneixedors de què el Reial Decret Llei 27/2020 ha de passar el tràmit parlamentari, els grups
municipals de Junts per Riudoms i d'Esquerra Republicana de Catalunya-Acord
Municipal proposen al Ple de l’Ajuntament de Riudoms l’adopció dels següents :ACORDS
 
PRIMER.- Manifestar el rebuig de l'Ajuntament de Riudoms a l'acord signat per la FEMP i el
Govern de l'Estat, el dia 4 d'agost, "per contribuir des dels municipis a desenvolupar una
mobilitat sostenible, l'agenda urbana i polítiques de cures i suport a la cultura", i instar el
Govern de l'Estat i els grups parlamentaris a recollir les reivindicacions financeres dels ens
locals en els termes d'aquesta moció, tot i garantint el crèdit extraordinari per a la recuperació
econòmica i social de les entitats locals amb una dotació mínima a fons perdut de 5.000M€.
 
SEGON.- Emplaçar el Govern de l’Estat Espanyol a derogar la regla de despesa i a modificar la
llei 2/2012 d’estabilitat pressupostària, per així donar més marge a les administracions locals en
la resposta a la present crisi.
 
TERCER.- Reclamar al Govern de l’Estat que permeti que les administracions locals puguin
disposar del superàvit de l’any 2019 i dels romanents acumulats per a destinar-los a mesures
per a la reactivació socioeconòmica de les respectives comunitats locals. A la vegada, que es
garanteixi l’accés dels ens locals que no tinguin aquesta possibilitat al crèdit estatal
extraordinari anunciat per a la recuperació econòmica i social de les entitats locals i evitar, d’
aquesta forma, municipis de segones velocitats.
 
QUART.- Instar el Govern de la Generalitat a crear un fons de cooperació extraordinari
incondicionat per als ens locals. Aquest fons hauria d’estar dotat amb un mínim de 150 milions
d’euros l’any 2020 i la mateixa quantitat per a l’any 2021, amb l’objectiu de donar resposta, des
de l’administració més propera al ciutadà, a les mesures necessàries per reactivar les
economies locals i atendre les noves necessitats socials que ha generat la pandèmia.
 
CINQUÈ.- Apel·lar al Govern de la Generalitat per a què es quantifiquin, conjuntament amb les
entitats municipalistes, les despeses a què han hagut de fer front les administracions locals, per
serveis impropis derivats de la pandèmia i per les noves regulacions i plans de desconfinament
que s’han regulat durant aquests mesos. L’objectiu d’aquesta quantificació és que s’habiliti la
corresponent línia de compensació econòmica a les administracions locals d’unes despeses
que no els corresponen.
 
SISÈ.- Sol·licitar al Govern de l’Estat, al Congreso de los Diputados, al Govern de la Generalitat
i al Parlament de Catalunya que es reguli per Llei l’obligació que qualsevol nova regulació ha d’
anar acompanyada d’una avaluació d’impacte competencial i econòmic en els ens locals i, si és
el cas, les mesures compensatòries.
 
SETÈ.- Comunicar l’aprovació d’aquesta moció al Govern de la Generalitat, al Parlament de
Catalunya, perquè ho traslladin als grups parlamentaris, al Govern de l’Estat Espanyol, a la
FEMP i al Congreso de los Diputados, per fer-ho arribar també als seus grups parlamentaris.
Finalment, comunicar-ho també a l’Associació Catalana de Municipis (ACM) i a la Federació de
Municipis de Catalunya (FMC) per a poder fer el seguiment del suport de les mesures
proposades en les administracions locals del nostre país".

Fonaments de dret
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Alcalde

Sergi Pedret Llaurado

Secretària

M.Carme Alcoverro Beltran

El règim de sessions del Ple es troben determinades en l’article 98.e) del Decret Legislatiu 2
/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de
Catalunya, que determina que «el els plens ordinaris la part dedicada al control de la resta d’
òrgans de la corporació ha de tenir una substantivitat pròpia i diferenciada de la part resolutiva,
tot garantint de manera efectiva el seu funcionament i, si escau, en la seva regulació, la
participació de tots els grups municipals en la formulació de precs, preguntes i mocions».
 
Segons l’article 97.3 del Reglament d’organització i funcionament de les entitats locals (Reial
Decret 2568/1986, de 26 de novembre) estableix que la moció és «la proposta que se sotmet
directament a coneixement del Ple a l’empara del que preveu l’article 91.4 d’aquest Reglament.
Es pot formular per escrit o oralment».

En conseqüència, :S'ACORDA

ESTIMAR la moció presentada conjuntament pels grups municipals de Junts per Riudoms i
ERC-AM per a la suficiència financera dels ens locals.

I no havent-hi més assumptes a tractar, el Sr. Alcalde aixeca la sessió a l’hora i el lloc indicats
al començament, de la qual s’estén aquesta acta, que signa l'alcalde amb mi, la secretària, que
certifico.
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SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
Actuacio Automatitzada Secretaria el dia 21/12/2020 a les 23:46:45


